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اقتصادی

دولت  شهرسازی  و  راه  پیشنهادی  وزیر  آخوندی  عباس 
دوازدهم برنامه ها خود را در حوزه های مختلف حمل ونقل 
هوایی، دریایی، ریلی و زمینی و مسکن و شهرسازی اعلام کرد. 
افزایش سهم ترانزیت و ارتقای نقش بین المللی سیستم 
حمل ونقل کشور و دستیابی به 10.5 میلیون تن جابجایی 
بار ترانزیت غیر نفتی )مجموعا حدود 17.7 میلیون تن( در 
جهت تحقق سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی مشروط به 
رفع موانع فراسازمانی از برنامه های عباس آخوندی در وزارت 

راه وشهرسازی در دولت دوازدهم است.
و  بار  حوزه ی  در  مرزی  بین  جابه جایی  فرایندی  بهبود 
گردشگری که بخش عمده ی بازار صادراتی و گردشگری 
کشور را شکل می دهد و توسعه زیرساختی و بهبود که 
مناطق  نفع  به  عدالت جغرافیایی  بر گسترش  مستقیما 

پیرامونی اثر خواهد داشت.
- تشویق برقراری خطوط دریایی و هوایی و زمینی و ریلی 
آژانس های گردشگری در حوزه  با هماهنگی  گردشگری 

تمدنی ایران و جهان اسلام
- تسهیل دسترسی آزاد شهروندان و فعالان اقتصادی به 
اطلاعات تخصصی حوزه ی راه و شهرسازی از طریق اجرای 
طرح سکوی ارائه داده در جهت توسعه کسب وکارهای برخط 
و اشتغال دانش بنیان توسط بخش خصوصی در حوزه ی راه 

وشهرسازی
- تکمیل زیرساخت ها و افزایش طول خطوط اصلی ریلی به 
13 هزار کیلومتر )از جمله انعقاد قراردادهای فاینانس خارجی 
احداث قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان و برقی کردن 

خط ریلی تهران - مشهد، گرمسار اینچه برون، و تهران-تبریز(، 
توسعه ریل به مراکز انبوه بار، افزایش طول آزادراه ها به 7500 
کیلومتر، و هم چنین افزایش ظرفیت تخلیه و بارگیری بنادر 
تجاری به 263 میلیون تن و ظرفیت فرودگاه ها به 144 
میلیون نفر در پایان برنامه و افزایش پروازهای خارجی به 

کشورهای پیرامون از فرودگاه های استان های مرزی 
- نوسازی و تکمیل سامانه های ارتباطی، کمک ناوبری و 
راداری و بهینه سازی ساختار فضای کشور با هدف تبدیل 
آسمان ایران به پل ترافیکی بین المللی فی بین مناطق »اروپا 
-آسیا اقیانوسیه« و »اروپا- خاورمیانه« و تبدیل فضای هوایی 

ایران به نقطه تعادل منطقه ای در افق 1404
- تجهیز و توسعه امکانات بنادر، شکل دهی شبکه بنادر به 
منظور فعال سازی بنادر کوچک، توسعه خطوط ریلی در 
درون بنادر بزرگ، توسعه پس کرانه ها و هم چنین توسعه و 

تجهیز پایانه های مرزی زمینی، ریلی و هوایی
- اجرای طرح جامع پارک های لجستیکی و ایجاد سایر 

امکانات برای حمل ونقل داخلی و بین المللی
اجرای سیاست احداث و بهره برداری از مراکز لجستیکی 
چندوجهی در مراکز عمده تولید و جذب بار در کشور با هدف 
گسترش حمل ونقل ریلی در مسافت های طولانی و تجمیع 
و توزیع بار در فاصله های کوتاه تر از طریق حمل ونقل جاده ای

- ارتقای رویکرد بازرگانی در مدیریت و گسترش ظرفیت 
واگذاری  از طریق  توانمندی بخش خصوصی  از  استفاده 
مدیریت بنادر کشور و بصورت مشارکت عمومی- خصوصی 
)از جمله انعقاد قرارداد واگذاری عملیات نگهداری و بهره 

برداری فازهای 1 و 2 بندر شهید رجایی( 
نقش آفرینی  و  رقابت پذیری  تقویت  و  تجاری سازی   -
منطقه ای و افزایش بهره وری فرودگاه های کشور با راهبرد 
ورود فرودگاه های بزرگ در زنجیره ارزش شبکه بین المللی 

فرودگاهی
- جلب سرمایه گسترده ملی و بین المللی در توسعه فرودگاه 
امام خمینی )ره( و هفت فرودگاه بین المللی دیگر، فعال سازی 
فرودگاه های کوچکتر از طریق شکل دهی شبکه فرودگاهی و 
توسعه و نوسازی ناوگان هوایی به ویژه هواپیماهای بُرد کوتاه 
به منظوررسیدن به اهداف برنامه ششم مبنی بر رسیدن به 
تعداد مسافر هوایی داخلی 36 میلیون مسافر و تعداد ناوگان 

228 فروند
- ارتقا ظرفیت اشتغال با استفاده از کسب وکارهای نوپا 
در حوزه های حمل ونقل، مسکن و توسعه شهری هوشمند 
در قالب طرح ایجاد مرکز کسب وکار نوپای حوزه ی راه و 

شهرسازی
- کاهش شدت مصرف سوخت از طریق اجرای سیاست 
عمومی  ناوگان  انواع  نوسازی  و  ریلی  حمل ونقل  توسعه 
حمل ونقل)جاده ای، ریلی و هوایی(، کاهش متوسط طول 
عمر ناوگان باری از 17.3 سال به 15 سال، اتوبوس از 12.7 
سال به 12.5 سال، مینی بوس از 24.6 سال به 18 سال و 
سواری کرایه بین شهری از 8.2 سال به 8 سال و افزایش 
تعداد ناوگان فعال هوایی از 148 فروند به 228 فروند در 

پایان برنامه ششم
طریق  از  حمل ونقل  ایمنی  افزایش  طرح های  اجرای   -

مدیریت هوشمند جاده ای، حذف نقاط حادثه خیز،ارتقاء 
ظرفیت محورهای شریانی، نوسازی ناوگان های حمل ونقل، و 

هم چنین ارتقای فناوری ناوبری در سایر شقوق 
- ایجاد منابع مالی پایدار از طریق تأسیس صندوق توسعه 
حمل ونقل در راستای استفاده بهینه از منابع وزارت راه و 
شهرسازی و شرکت ها و سازمان های زیرمجموعه در جهت 
تخصیص مؤثر منابع به پروژه های با اهمیت و اولویت بیشتر 

وجلوگیری از پراکندگی تخصیص اعتبارات
- اقدام جهت تأمین ناوگان ریلی و همچنین اقدام در جهت 

تشکیل لیزینگ ریلی
- افزایش سهم حمل ونقل عمومی مبتنی بر استفاده بهینه 
از طریق راه اندازی  از شیوه ریلی در حمل ونقل حومه ای 
قطارهای حومه ای در کلان شهرها و دستیابی به سهم %18 

مسافر حومه ای
سیاست  اجرای  برای  راه آهن  ایستگاه   33 طراحی   -
شهرسازی ریل پایه و توسعه ی شهری مبتنی بر حمل ونقل 

عمومی
- هماهنگی و پی گیری اجرای یافته های طرح ساماندهی 

منطقه  شهری تهران-کرج
- احداث، آسفالت و بهسازی روکش سالانه حدود هزار و 
پانصد کیلومترراه روستایی با تامین اعتبار هزار میلیارد تومان 

در بودجه سالیانه
- یکپارچگی حمل ونقل درون شهری و برون شهری مبتنی 
بر ایجاد سازمان برنامه ریزی کلان شهرها و بازنگری طرح های 

اتصالی برون  و درون شهری
- فراهم آوردن زمینه ی تولیدمسکن مطابق برنامه ششم 
توسعه و طی آن در سطح کشور با تجهیز منابع مالی برای 
سازندگان و افزایش قدرت خرید خانوار های با درآمد متوسط 

و کم درآمدها
- هماهنگی و اجرای طرح مسکن اجتماعی از طریق حساب 
صد حضرت امام )ره( و بنیاد مسکن و مشارکت نهادهای 
حمایتی و امدادی برای گروه های کم درآمد به تعداد 500 

هزار واحد مطابق برنامه ششم
- توسعه مسکن روستایی به تعداد 900 هزار واحد از طریق 

بنیاد مسکن
- بازنگری بنیادین در نظام طراحی، توسعه و مدیریت شهری 

به منظور ایجاد و گسترش انضباط شهری
اجرای نسل جدید شهرهای جدید

- ارتقا و توسعه ی نظام مهندسی و کنترل ساختمان با جلب 
مشارکت مهندسان و همکاری سازمان های نظام مهندسی

- تمرکز بر افزایش قدرت خرید خانه اولی ها 
- تمرکز بر اجرای سیاست ها و برنامه های بازآفرینی شهری 
با مشارکت دستگاه ها عضو ستاد ملی و شهرداری ها در 

سالانه 270 محله
- اجرای پروژه های محرک توسعه و ایجاد فضاهای عمومی 
در بافت های حاشیه ای و فرسوده با هدف هویت بخشی و 

تحریک توسعه در آنها
** در بخش مسکن مهر

در بخش مسکن مهر نیز ، تکمیل و تحویل واحدهای 
باقیمانده واجد متقاضی و هماهنگی جهت احداث خدمات 
زیر بنایی و روبنایی مورد نیاز مجتمع های مسکن مهر توسط 
نهادهای قانونی ذیربط ، از برنامه های وزیر پیشنهادی راه و 

شهرسازی دولت دوازدهم است.

برنامه های 
وزیر پیشنهادی
راه وشهرسازی

 در دولت دوازدهم 

وزیر نفت پیشنهادی: 

دولت دوازدهم 67میلیارد دلار در پتروشیمی 
سرمایه گذاری می کند 

وزیر نفت پیشنهادی دولت دوازدهم اعلام کرد: 68 طرح جدید پتروشیمی با 67 
میلیارد دلار سرمایه گذاری در برنامه پیش بینی شده است. 

بیژن زنگنه وزیر نفت پیشنهادی دولت دوازدهم در تشریح مهمترین دستاوردهای 
توسعه صنعت پتروشیمی در دولت یازدهم، اعلام کرد: تولید محصولات پتروشیمی 
ایران در طول فعالیت چهار سال گذشته ، 10 میلیون تن در سال افزایش یافت و با 
حدود 24 درصد رشد از 40.6 میلیون تن به حدود 50.5 میلیون تن در اردیبهشت 

ماه امسال رسید.
وزیر نفت میزان رشد صادرات محصولات پتروشیمی را 33 درصد اعلام کرد و 
افزود: حجم صادرات پتروشیمی کشور از 12.8 میلیون تن در سال 92 به بیش از 17 

میلیون تن در سال 95 افزایش یافت .
وی پیرامون تولید در 11 طرح جدید پتروشیمی که با سرمایه گذاری بیش از سه 
میلیارد دلار در طول فعالیت دولت یازدهم آغاز شده، تاکید کرد: ارزش تولیدات این 
طرح ها با احتساب قیمت پایه سال 1390 حدود سه میلیارد و 642 میلیون دلار 

برآورد می شود.
زنگنه جهش دوم توسعه صنایع پتروشیمی با هدف تکمیل زنجیره ارزش تولید و 
صادرات به عنوان مهمترین برنامه راهبردی خود ذکر کرد و افزود: دولت دوازدهم، 45 
طرح جدید با 35 میلیارد دلار سرمایه گذاری و با احتساب ارزش تولید سالانه 23 
میلیارد دلار محصول )با قیمت پایه سال 1390( در این دوره پیش بینی کرده است.

وزیر نفت پیشنهادی دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: علاوه بر این، 23 طرح کاملا 
جدید با 32 میلیارد دلار سرمایه گذاری و با ارزش تولید سالانه 26 میلیارد دلار 

محصولات پتروشیمی باید در دولت دوازدهم راه اندازی و به تولید برسد.
وی گفت:افزایش صادرات پتروشیمی به عنوان یکی از برنامه های راهبردی به منظور 
اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی است و برای تامین خوراک صنایع پتروشیمی 
ساخت و بهره برداری از طرح های جدید ان.جی.ال شامل واحدهای ان.جی.ال 

2300، 3100، 3200، خارگ و پالایشگاه گاز بیدبلند2در دستور کار قرار دارد.
به گزارش ایرنا، بیژن نامدار زنگنه 24 مرداد 92 در جلسه رای اعتماد مجلس شورای 
اسلامی به وزیران پیشنهادی دولت یازدهم، با اخذ 166 رای موافق، 104 رای مخالف 

و 13 رای ممتنع به عنوان وزیر نفت رای اعتماد گرفته بود.

یک مقام مسئول اعلام کرد؛

تک نرخی شدن ارز در بورس
 نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران، از تک نرخی شدن 
ارز در بورس با موافقت بانک مرکزی خبر داد و گفت:عرضه و تقاضا تنها راهی است 

که می تواند به یکسان سازی نرخ ارز منجر شود. 
سیدحسین سلیمی با تأکید بر اینکه تک نرخی شدن ارز به معنای تثبیت قیمت 
آن نیست، گفت: با تک نرخی شدن ارز، فاصله قیمتی بین ارز دولتی و آزاد برداشته 
می شود و عملًا با یک نرخ روبرو خواهیم بود اما باز هم با وضع اقتصادی کشور، این 

نرخ ثابت نخواهد بود.
نایب  رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران افزود: برای یکسان سازی نرخ 
ارز، آئین نامه ها و مقررات عرضه ارز در بورس تهیه شده است که قرار بود تا پیش از 
پایان سال گذشته فعالیت آن آغاز شود؛ اما احتیاط کردند و این کار به امسال موکول 

شد.
وی تصریح کرد: هم زمان با موافقت بانک مرکزی با عرضه ارز اعم از ارزهای دولتی و 

صادراتی در بورس، تک نرخی شدن ارز کلید می خورد.
این مقام مسئول تصریح کرد: باید تفاضل تورم داخلی و خارجی در نرخ ارز اعمال 
شود ضمن اینکه وضعیت عرضه و تقاضای ارز در بازار نیز نقش تعیین کننده در نزولی 

یا صعودی بودن روند قیمتی آن خواهد داشت.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ادامه داد: 
قیمت ارز تک نرخی مستقیماً به میزان ارزی که بانک مرکزی می تواند عرضه کند، 
ربط دارد به عبارتی با کمبود عرضه روند صعودی می گیرد و با افزایش عرضه به سمت 

کاهش قیمت حرکت خواهد کرد.
سلیمی اظهار کرد: در شرایط فعلی که صنایع ما برای سرمایه گذاری های جدید و 
نوسازی و بهسازی خطوط تولید خود نیازمند خریدهای خارجی هستند، اگر به ارز 
کافی از محل صادرات غیرنفتی یا فروش نفت دسترسی داشته باشند، قیمت ارز در 

بازار متعادل می ماند اما کمبود در عرضه آن را وارد روند صعودی می کند.
این فعال اقتصادی با اشاره به آمادگی بورس ارز برای آغاز فعالیت، گفت: در فرایند 
عرضه و تقاضا، نرخ روز ارزها تعیین می شود و متقاضیان می توانند بر اساس نرخ 
تعیین شده، ارز روز یا ارز آینده )فیوچر( بخرند اما بانک مرکزی باید دستور آغاز فعالیت 

این بازار را صادر کند

رئیس کانون کاریابی های کشور تشریح کرد

جزئیات تفویض بیمه بیکاری به کاریابی ها
 رئیس کانون کاریابی های کشور با تشریح جزئیات فرایند تفویض طرح بیمه بیکاری 
به کاریابی ها گفت: پس از ارزیابی های اجرای آزمایشی این طرح، به زودی در سراسر 

کشور اجرایی می شود. 
بابک هاشمی پور در گفتگو با  مهر درباره آخرین وضعیت تفویض پرداخت بیمه های 
بیکاری به کاریابی ها گفت: واگذاری تصدی گری های غیرحاکمیتی به کاریابی ها به 
ویژه طرح بیمه بیکاری یکی از درخواست های کاریابی ها و در عین حال برنامه های 

وزارت کار بود که فرآیند آن در حال انجام است.
وی افزود: طبق ماده 12 قانون بیمه بیکاری، سازمان تأمین اجتماعی مکلف است 
که هزینه های بیمه بیکاری را پوشش دهد اما این سازمان تاکنون در برابر پرداخت این 
هزینه ها در صورت تفویض بیمه بیکاری به کاریابی ها مقاومت می کرد اما در این زمینه 
با دستور وزیر و ابلاغ به سازمان تامین اجتماعی، مشکلات پرداخت این هزینه ها از 

سازمان به کاریابی ها برطرف شد.
رئیس کانون کاریابی های کشور »تشکیل پرونده«، »ثبت نام مشاوره شغلی«، 
»معرفی به فنی وحرفه ای«، »نهضت سواد آموزی)برای افراد کم سواد(، »حضور و 
غیاب هفتگی« و »معرفی به کار و به کارگماری« را 6 فرآیند معرفی مقرری بگیران 
بیمه بیکاری به بازار کار عنوان کرد و گفت: پس از ثبت نام متقاضی و مشاوره شغلی، 
افراد با سواد برای کسب مهارت به مراکز فنی و حرفه ای و افراد کم سواد نیز به نهضت 

سواد آموزی برای ارتقای سطح سواد معرفی می شوند.
هاشمی پور ادامه داد: بعد از کسب مهارت، افراد بر حسب نوع مهارت و سوابق 
کاری از سوی کاریابی ها به کارفرمایان معرفی می شوند و اگر فرد مقرری بگیر از سوی 
کارفرما به کار گمارده شد گزارش جذب وی به کاریابی ارائه می شود که در این شرایط 
کاریابی ها از سوی تامین اجتماعی به دلیل به کارگماری مقرری بگیر بیمه بیکاری 

پاداش دریافت می کنند چراکه در این شرایط مقرری فرد بیکار قطع خواهد شد.
وی افزود: اما در این فرایند موضوع حضور و غیاب افراد جذب شده در بازار کار 
به صورت هفتگی در دستور کار قرار دارد تا افراد پس از اشتغال به کار به صورت 
همزمان مقرری بیمه بیکاری دریافت نکند و این مقرری وی بالافاصله پس از 
اشتغال قطع شود.رئیس کانون کاریابی های کشور با بیان اینکه طرح تفویض بیمه 
بیکاری به کاریابی ها از مهر سال گذشته در دو استان البرز و قزوین به صورت 
پایلوت )آزمایشی( اجرا شد گفت: هفته آینده قرار است عملکرد آزمایشی اجرای 
این طرح در دو استان مذکور مورد ارزیابی قرار گیرد تا در صورت تایید از سوی 

وزارت کار، در سراسر کشور اجرایی شود.

اعلام تحولات 3۰ روزه اقتصاد ایران 
وزارت اقتصاد تحولات بازارهای مختلف اقتصادی کشور در تیرماه امسال را اعلام 

کرد.
 معاونت امور اقتصادی وزارت اقتصاد در گزارشی با بررسی تحولات شاخص های 
منتخب بازارهای مالی در ایران و جهان، اعلام کرد: شاخص کل بورس و اوراق بهادار 
تهران در تیرماه امسال با میانگین 79229.7 واحد نسبت به ماه قبل 0.9 درصد افت 
داشته است. بر پایه این گزارش، قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید 
در این ماه یک میلیون و 210 هزار تومان بوده که نسبت به خردادماه 0.6 درصد 
رشد یافته است. همچنین قیمت هر دلار نیز 3770 تومان بوده که 0.1 درصد رشد 

یافته است.
یورو در تیرماه با نرخ حدود 4372 تومان 3 درصد رشد داشته و قیمت هر بشکه 
سبد نفتی اوپک نیز در دوره 30 روزه مورد بررسی، با قیمت 45.6 دلار به میزان 3.7 

درصد افت را تجربه کرد.
شاخص داوجونز در تیرماه امسال با2794.6 واحد، 0.8 درصد رشد یافت و قیمت 

هر اونس طلا در بازارهای جهانی نیز با 2.4 درصد کاهش، 1233.8 دلار بود.
ارزی دلار در برابر یورو در تیرماه امسال 1.7 درصد کاهش داشه که این میزان 
کاهش دلار در برابر یوان 0.5 درصد است. در عین حال، ارزش دلار در برابر ین در 

تیرماه 1.6 درصد بیشتر شده است.

که  کرد  ادعا  توان  می  گفت:  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
خوشبختانه با اقدامات صورت گرفته بازار غیرمتشکل پولی به 

طور کلی ساماندهی شده است.  
ولی الله سیف طی یادداشتی در کانال تلگرامی شخصی خود 
با اشاره به اقدامات این بانک برای ساماندهی نظام بانکی نوشت: 
می توان ادعا کرد که خوشبختانه با اقدامات صورت گرفته بازار 

غیرمتشکل پولی به طور کلی ساماندهی شده است. 
متن کامل یادداشت به این شرح است:
در نکوداشت 57 سالگی بانک مرکزی

از آغاز خلقت تاکنون سه پدیده بزرگ اختراع شده است: آتش، 
چرخ و بانکداری مرکزی »ویل راجرز«.

بانکداری مرکزی آنگونه که ما امروز می شناسیم، اختراع 
قرن بیستم است. در آغاز این قرن، جهان تنها 18 بانک مرکزی 
داشت؛ اما امروز تقریبا تمام کشورها، بانک مرکزی خود را دارند. 
دوره مدرن بانکداری مرکزی با تأکید بر سیاست پولی، در اوایل 
دهه 1970 آغاز شد. بانک های مرکزی، طیف وسیع و متنوعی 
از مسئولیت ها شامل حفظ ارزش پول ملی، کمک به رشد 
اقتصادی، تسهیل مبادلات اقتصادی، تعادل موازنه پرداخت های 
خارجی و نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری را بر عهده دارند. 
البته به دنبال پیچیدگی های به وجود آمده در بازارهای مالی و 
بروز بحران مالی سال 2008، وظایف و مأموریت های جدیدی 
همچون نظارت  احتیاطی کلان و برقراری ثبات مالی به وظایف 

بانک های مرکزی اضافه شده است.  
در 18 مردادماه سال 1339 و با تصویب قانون پولی و بانکی، 
بانک مرکزی در کشور ما تاسیس شد و اکنون 57 سال از 
تاسیس آن می گذرد. طی این سال ها، خدمات بانک مرکزی به 
اقتصاد ایران قابل توجه است. بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان تنظیم کننده سیاست  پولی و ناظر بر گردش پول 
در کشور، در راستای ایفای وظایف و ماموریت های خود اقدامات 
اعتباری  ارزی،  پولی،  های  سیاست   حوزه  در  را  گسترده ای 
و نظارتی انجام داده است. از دستاوردهای بانک مرکزی در 
سال های اخیر می توان به مواردی همچون دستیابی به تورم تک 
رقمی پس از گذشت 26 سال، ثبات بازار ارز )علی رغم افت قابل 
ملاحظه قیمت نفت و کاهش درآمدهای ارزی(، هدایت منابع 
بانکی به سمت تولید و فعالیت های مثبت اقتصادی و حمایت 

از بنگاه های کوچک و متوسط، تقویت تامین مالی خانوارها و 
حمایت از بخش های مختلف اقتصادی اشاره کرد.

نتایج این اقدامات در  هماهنگی و سازگاری با سیاست های 
اقتصادی دولت، حرکت در چارچوب سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی و گشایش های صورت پذیرفته پس از اجرای برجام، 
زمینه های لازم برای خروج از رکود را فراهم کرد و رشد اقتصادی 
سال 1395 به 12.5 درصد افزایش یافت که موفقیتی قابل توجه 

برای اقتصاد کشور محسوب می شود.  
فعالیت های  اخلال گرانه موسسات اعتباری غیرمجاز، یکی از 
چالش های اساسی بازار پول در چند سال اخیر بوده است که 
تبعات منفی خود را به صورت ایجاد رقابت ناسالم و بی انضباطی 
در بازار پول و در نتیجه افزایش نرخ های سود بانکی و افزایش 

هزینه تامین مالی اقتصاد نمایان ساخته بود.
در همین راستا، برنامه جامع ساماندهی بازار غیرمتشکل پولی 
در چهار گام شناسایی، تعیین وضعیت، جلوگیری از فعالیت 
و انحلال و پی گیری حقوقی و کیفری نهادهای غیرمجاز در 
دستور کار بانک مرکزی قرار گرفت. این بانک با همکاری سایر 
دستگاه ها به موفقیت های قابل ملاحظه ای در پاکسازی بازار پول 
از فعالیتهای مخرب مؤسسات غیر مجاز نائل شد که از آن جمله 
می توان به انحلال تعاونی های اعتباری »ثامن الحجج« و »میزان« 
و ساماندهی بیش از یک میلیون سپرده گذار در این موسسات، 
توقف فعالیت و تعیین تکلیف 96 درصد تعداد سپرده گذاران 
تعاونی فرشتگان و اقدام به واگذاری سه مؤسسه »البرز ایرانیان«، 
»افضل توس« و »وحدت )آرمان(« به دو بانک و یک مؤسسه 

اعتباری اشاره کرد.
می توان ادعا کرد که خوشبختانه با اقدامات صورت گرفته بازار 

غیرمتشکل پولی به طور کلی ساماندهی شده است.  
امید می رود با موفقیت در اجرای برنامه های راهبردی این 
بانک شامل »ایجاد ثبات و آرامش در اقتصاد«، »تقویت انضباط 
پولی«، »تداوم آرامش در بازار ارز«، »کمک موثر به تأمین مالی 
غیرتورمی تولید از مسیر استفاده حداکثری از ظرفیت های 
خالی«، »ایجاد سازگاری میان اجزاء مختلف سیاست های کلان 
اقتصادی« و »تلاش برای تضمین ثبات مالی از مسیر اجرای 
کامل طرح اصلاح نظام بانکی« شاهد استمرار تورم تک رقمی و 

شکوفایی و رونق در اقتصاد کشور عزیزمان باشیم.  

اولین قدم برای اجرای برنامه ششم توسعه با ترمیم تیم 
آنچه  که  است  آن  نوبت  شد؛حالا  برداشته  دولت  اقتصادی 
هشت وزیر اقتصادی تحت عنوان برنامه برای دستیابی به رشد 
8 درصدی اقتصادی ارایه کرده اند،در 4 سال آینده به اجرا 
گذاشته شود. خاطره وطن خواه: هشت وزارتخانه اقتصادی دولت 
دوازدهم، سه تغییر دارد.وزارتخانه های اقتصاد،صنعت،معدن و 
تجارت و ارتباطات و فناوری اطلاعات را سه وزیر جدید راهبری 
خواهند کرد. اگرچه وزارخانه هایی که وزرای آنها تغییر کرده 
اند،برنامه های تازه ارایه کرده اند اما سه وزارتخانه ای هم که 
وزرای آنها برای ابقا به مجلس معرفی شده اند نیز تغییرات 

اساسی در برنامه های خود برای چهار آینده ندارک دیده اند.
موتور تحولات تازه و رونق را باید وزارت اقتصاد روشن کند و 
سپس چرخهای صنعت و معدن بچرخد و تجارت پرشتاب شود 
تا در نهایت یکی از بحران های کشور که بحران بیکاری است،در 
مسیر رفع شدن قرار بگیرد. آنچه در این میان به شدت از سوی 
کارشناسان توصیه می شود،هماهنگی تیم اقتصادی با یکدیگر 
است.البته هنوز یک بخش از تیم اقتصادی دولت یعنی ریاست 
سازمان برنامه و بودجه مشخص نیست و رییس جمهور رسما 
اعلام نکرده که آیا با ادامه کار محمدباقر نوبخت در این سازمان 
موافق است یا نه،اما با فرض ماندن محمدباقر نوبخت در سازمان 
برنامه و بودجه به نظر می رسد که ترکیب تیم اقتصادی دولت 
دوازدهم را تکنوکرات های کارکشته ای تشکیل خواهند داد 
که می خواهند اقتصاد ایران را با اتکا به تجربه و البته محوریت 

اقتصاد مقاومتی برای چهارسال بعدی راهبری کنند.
رونق با طعم هماهنگی

شرط رونق و خروج از رکود مضمنی که اقتصاد را فراگرفته، 
تغییر سیاستگذاری است.کرباسیان اولین محور برنامه های خود 
را رونق بخشیدن به بخش خصوصی ذکر کرده و معتقد است 
که دلیل شکل نگرفتن بخش خصوصی توانمند و گسترده مانع 

اصلی رشد پایدار اقتصاد ایران بوده است. 
حتما بعد از بخش سیاست گذار در اقتصاد برای خروج از 
رکود،صنعت،معدن و تجارت دراولویت قرار می گیرند،از همین 
رو این دو ابروزارتخانه باید برنامه هایی هماهنگ با هم داشته 
این  وزرای  اغلب  و  افتاده  دولتی  کمتر  در  که  باشند.اتفاقی 
وزارتخانه ها در گذشته جزیره ای عمل کرده اند.اما مرور برنامه 

های این دو وزارتخانه نشان می دهد که هماهنگی  بسیار زیادی 
با هم دارند. محمدشریعتمداری که 8 سال تجربه اداره وزارت 
بازرگانی را در دولت های هفتم و هشتم در کارنامه خود دارد 
ودر چهارسال گذشته هم با حضور در معاونت اجرایی اطلاعات 
دقیقی از وضعیت صنعت،معدن و تجارت کشور بدست آورده،به 

خوبی می داند که گره رکود کنونی اقتصاد ایران کجاست.
در برنامه پیشنهادی او گلوگاهها شناسایی شده و با عنایت 
خود   کار  اولویت  در  که  کرده  پیشنهاد  مشکلات   این  به 
بهبود محیط سرمایه گذاری و فضای کسب و کار در توسعه 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی، رفع موانع، تثبیت و ارتقای 
رونق تولید و توانمندسازی بخش خصوصی، توسعه صادرات 
غیرنفتی، ارتقای سهم و نقش فعالیت های معدنی در تولید 
ناخالص داخلی، بهسازی و ساماندهی نظام بازرگانی داخلی، 
ارتقای بهره وری عوامل تولید، توسعه فناوری، نوآوری و تحقیق 
و توسعه، پشتیبانی و مشارکت در ایجاد و توسعه زیرساخت های 
بخش مدیریت واردات و همکاری و پیگیری مجدانه در مبارزه با 
قاچاق، ارتقای توانمندی منابع انسانی شاغل و مورد نیاز بخش و 

بازنگری معماری سازمانی  را قرار بگیرد.
همراهی وزارتخانه های زیربنایی با سرتیم اقتصادی

رفاه  و  نفت،نیرو،کشاورزی،تعاون،کار  پیشنهادی  وزرای 
اجتماعی،مسکن و شهرسازی و ارتباطات و فناوری اطلاعات 
دیگر وزارتخانه های زیربنایی دولت دوازدهم هم در برنامه های 
خود »توسعه« را محور قرار داده اند.بخش های تولیدی برخی 
از این وزارتخانه ها مثل کشاورزی  و مجموعه های تولیدی زیر 
مجموعه وزارت تعاون،کار ور رفاه اجتماعی تا حدودی در شرایط  
رکودی قرار دارند،اما از آنجا که موتور تولید را وزارت اقتصاد 
روشن می کند،بیشترین توصیه کارشناسان هماهنگ شدن با 

برنامه ها و سیاست های تازه این وزارتخانه است.
هرچند که در نهایت شش وزیر راهبردی تیم اقتصادی باید در 
راستای برنامه های دولت دوازدهم قبل از هر چیز تحقق هدف 
گذاری رشد 8 درصدی را در نظر داشته باشند،اما شرط دستیابی 
به این رشد،همراهی است.اتفاقی که اگر در دولت دوازدهم رخ 
بدهد،می تواند الگوی دولت های دیگر باشد.چه آنکه بنا به گفته 
کارشناسان،بیش از نیمی از مذاکرات 11 کابینه گذشته به حل 

اختلاف نظر بین وزرا بر سر برنامه های خود گذشته است.

سیف تاکید کرد؛

ساماندهی بازار غیرمتشکل پولی 
چرا 7 وزارت خانه باید با وزارت اقتصاد هماهنگ باشند؟

»معمار اقتصاد« برای عبور از رکود 

سرپرست شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران)ایران ایر( با اشاره به مزیت 
های هواپیماهای ای تی آر)ATR( در شبکه پروازی این شرکت گفت: براساس 
قرارداد با سازنده این هواپیماها، ایران ایر هیچگونه مشکلی در تامین قطعات آن 

ندارد. 
»فرزانه شرفبافی« در گفت و گو با ایرنا افزود: این هواپیماها با موتور توربوتراپ جت 
ملخدار یکی از بهترین هواپیماهای کوتاه برد جهان هستند و با پرواز در ارتفاع کم و 
مسافت های کوتاه مدت عملکرد بسیار خوبی دارند. وی با بیان اینکه از نظر سوانح 
هوایی ای تی آر ها یکی از ایمن ترین هواپیماها در جهان هستند، گفت: ایران ایر با 
بررسی های همه جانبه این هواپیماها را انتخاب کرده است تا شبکه پروازی خود را 

در داخل با استفاده از این هواپیماها توسعه دهد.
سرپرست شرکت هواپیمایی ایران ایر افزود: این هواپیماها از نظر بازرگانی هزینه 
کمتری دارند و ایران ایر در صدد است از این هواپیماها در پروازهای برنامه ای 
خود به صورت بهینه استفاده کند. این مقام مسئول تاکید کرد: ایران ایر در تامین 
قطعات این هواپیماها مشکلی ندارد و به همراه این 4 فروند ای تی آر که وارد کشور 
شده، یک سری قطعات مورد نیاز یدکی آن از طرف شرکت سازنده به ایران ایر 
تحویل شده است. شرفبافی با بیان اینکه براساس قرارداد منعقده تامین قطعات این 
هواپیماها از طرف شرکت سازنده آن تامین شده است، گفت: ایران ایر در تامین 

قطعات مورد نیاز این هواپیماها مشکلی ندارد.
سرپرست شرکت هواپیمایی ایران ایر درباره برنامه تحویل مابقی هواپیماهای 
ای تی آر به ایران ایر، گفت: براساس برنامه ریزی قرار است هر 2 ماه یک فروند 

هواپیمای ای تی آر به ناوگان ایران ایر ملحق شود.
شرفبافی بیان کرد: پنجمین فروند این هواپیماها اوایل مهرماه امسال به ایران 
ایر تحویل می شود و پیش بینی ما این است که تا پایان سال جاری 4 تا 6 فروند 

هواپیمای ای تی آر دیگر به ایران ایر تحویل شود.
سرپرست شرکت هواپیمایی ایران ایر در پایان تاکید کرد، در تامین منابع مالی این 
هواپیماها مشکلی وجود ندارد و ایران ایر تمام 20 فروند هواپیمای ای تی آر را به 

صورت ملکی خریداری کرده است.
به گزارش ایرنا ،با اجرایی شدن برنامه جامع اقدام مشترک)برجام( و لغو تحریم 
های ظالمانه علیه ایران در سال گذشته، ایران ایر موفق شد سال گذشته با شرکت 
هواپیماسازی ایرباس برای خرید 100 فروند ، با بوئینگ برای خرید 80 فروند و با 

کمپانی ای تی آر برای خرید 20 فروند هواپیما قرارداد منعقد کند.
با امضای این قرارداد شرکت سازنده هواپیماهای ای تی آر در 27 اردیبهشت ماه 
سال جاری 4 فروند از این هواپیماها را تحویل ایران داد که هم اکنون هر 4 فروند 

در مسیرهای کوتاه برد شبکه پروازی ایران ایر در حال جا به جایی مسافر هستند.
ای تی آر )ATR( یکی از بزرگترین شرکت های سازنده هواپیماهای مسافربری 
میان برد تحت پوشش شرکت ایرباس است )با سرمایه گذاری مشترک میان 
ایرباس و شرکت هواپیمایی »لئوناردو« ایتالیا تولید می شوند( و نخستین فروند از 
هواپیماهای ATR72-600 این شرکت در سال 2010 تحویل شرکت های هوایی 

شد. 
این هواپیماها با آخرین تکنولوژی و جدیدترین سیستم های رفاهی و ایمنی تولید 

می شود و مدل سفارشی ایران ایر می تواند 70 نفر را در مسیرهای مختلف هوایی 
تا مسافت 1528 کیلومتر جا به جا کند. 

استفاده از موتورهای ملخی بسیار کم مصرف، ایمن و پیشرفته هزینه  های عملیاتی 
هواپیماها ای تی آر را به شدت پایین و مقرون به صرفه کرده به طوری که این 

هواپیما قادر است در تمام شرایط جوی پرواز کند. 
به دلیل مجهز بودن کابین خلبان به نمایشگرهای بسیار پیشرفته امکان فرود در 
سخت ترین شرایط جوی برای این هواپیماها فراهم است و این مدل هم اکنون در 
کشورهای مختلف دنیا از جمله آمریکا، اروپا و خاور دور در بسیاری از شرکت های 

هوایی جهان استفاده می شود.

سرپرست ایران ایر:
 در تامین قطعات هواپیماهای ای تی آر هیچ مشکلی وجود ندارد 
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 خریدی که هیچ وقت انجام نشد

مورینیو- گرت بیل؛ اگه می تونی منو بگیر!

ماجرای همکاری گرت بیل و مورینیو، به سال 2008 و روزنامه تلگراف بازمی گردد؛ 
هرچند این اتفاق هرگز در دنیای واقعی رخ نداد.

ماجرای همکاری گرت بیل و مورینیو، به سال 2008 و روزنامه تلگراف بازمی گردد. 
ژوزه مورینیو به تازگی چلسی را ترک کرده بود و در اینترمیلان کارش را شروع کرده 
بود ولی قرار بود برای روزنامه تلگراف، یادداشت بنویسد و همچنین در بازی فانتزی این 
روزنامه نیز شرکت کند. در کنار برخی انتخاب های قابل پیش بینی او مثل ریکاردو 
کاروالیو، مایکل اسین و ویلیام گالاس، مورینیو یک مدافع چپ نوجوان را در فهرست 

خود قرار داده بود که آن زمان هنوز به تاتنهام هم نرفته بود.
قیمت گرت بیل در فانتزی آن سال، 3.4 میلیون پوند بود و با وجود تعریف و 
تمجیدهایی که مورینیو در چند روز اخیر از او به عمل آورده، آن تیم فانتزی، تنها تیم 

مورینیو بود که گرت بیل در آن حضور داشت.
پس از فیکس شدن او در بازی شب گذشته که با برتری 2-1 رئال به پایان رسید، 
مورینیو متوجه شد که قرار نیست باز هم گرت بیل را در تیمش داشته باشد:" دیگر بازی 
تمام شده، باشگاه او را می خواهد، مربی او را می خواهد و او هم باشگاه را می خواهد. همه 

می دانند که او در رئال می ماند."
بیل اما کوچکترین واکنشی به این موضوع نداشت و حتی احساس نکرد که نیاز است 

در این رابطه با زیدان صحبت کند. او تنها گفت:" آینده من در مادرید است."
در شب کم فروغ بیل، به راحتی می شد توجهات را به او دید. مورینیو در سال 
2008 اعلام کرده بود که نگاه دقیقی به بیل دارد، حتی وقتی که در چمپیونشیپ برای 
ساوتهمپتون بازی می کرد. او همچنین در زمانی که او در پست دفاع چپ بازی می کرد، 
به خوبی استعداد هجومی اش را کشف کرده بود. در حالیکه رونالدو تا دقیقه 83 روی 
نیمکت بود، این بیل بود که آزادانه در زمین حرکت می کرد. جابه جایی ها و حمل توپ 
هایش مقابل سه دفاع یونایتد، آنها را دچار مشکل کرده بود و در نیمه دوم علاوه بر یک 
پاس گلی که برای ایسکو فرستاد، یک بار هم در موقعیت تک به تک قرار گرفت که 

ضربه اش با بدشانسی به تیرک افقی برخورد کرد.
مطمئنا گرت بیل در یونایتد می توانست بیش از پل پوگبا و روملو لوکاکو، شرایط را در 
دست بگیرد و یونایتد را وارد سطح جدیدی کند. او اخیرا لالیگا و سومین قهرمانی اش 
در چمپیونزلیگ را با رئال کسب کرده و با وجود گرمای وحشتناک اسکوپیه، او و هم 

تیمی هایش کیفیت شان را در حفظ توپ و گردش آن به خوبی نشان دادند.
اولین شوت در چهارچوب یونایتد توسط لوکاکو و با ضربه سر بود و به جز آن در نیمه 
اول، به ندرت صاحب موقعیتی شدند. حتی با حضور مروان فلینی که تیم را رو به جلو 
حرکت می داد هم یونایتد را به سختی می توان تیمی فرض کرد که بتواند در پایان فصل 

جامی کسب کند.
همین موضوع باعث شده که مورینیو دائم در این رویا باشد که انتقال بیل امکان پذیر 
شود.  تنها در صورتی این اتفاق می افتد که رئال، کیلیان امباپه را بخرد و مطمئنا شرایط 
خط حمله این تیم دچار تغییرات بسیاری خواهد شد و فرصت برای فیکس شدن بیل 

محدود می شود.
با این حال، شاید مورینیو برخلاف گفته های شب گذشته اش، همچنان به جذب 
بیل امیدوار باشد. همانطور که در کنفرانس مطبوعاتی پیش از بازی گفته بود:" اگر او در 
برنامه های باشگاهش جایی نداشته باشد، سعی می کنم در سویی دیگر منتظرش باشم 

و با تمام مربیانی که می خواهند او را به خدمت بگیرند، می جنگم.

آخرین آسیب دیدگی شدید برای الماس اصفهان

قاسم حدادی فر به پایان خط رسید
ستاره و کاپیتان محبوب ذوبی ها با بدشانسی مجدد بار دیگر با پارگی رباط صلیبی 

مواجه شد تا فصل برای او پیش از شروع به پایان برسد.
قاسم حدادی فر، هافبک ذوب آهن بعد از ماهها مدارا با زانوی حساس و آسیب دیده 
اش در شرایطی  به ترکیب ذوب آهن بازگشت که کسی تصور نمی کرد بازیکنان سیاه 
جامگان از همان ابتدای بازی اول لیگ قصد خشونت روی او را داشته باشند اما با گذشت 
ده دقیقه از بازی و تعدد خطاها حدادی فر از زمین بیرون آمد و در بازگشت مجدد به 
زمین با یک خطای دیگر ، دست خود را برای تعویض بالا برد. او که در دیدار هفته 
گذشته تیمش غایب بود، وضعیتش پس از تست های پزشکی مشخص شد و بر همین 
اساس خبر می رسد مصدومیت این بازیکن از ناحیه رباط صلیبی بوده است. این سومین 
پارگی رباط صلیبی ستاره خط میانی ذوب آهن محسوب می شود تا او نیز مثل محرم 
نویدکیا ستاره بزرگ فوتبال  اصفهان در سپاهان به مرحله خداحافظی از فوتبال نزدیکتر 
شود. حدادی فر که در فصل گذشته نیز با توجه به پارگی رباط صلیبی مقطع زیادی 
از فصل را از دست داده بود، اکنون به بزرگترین چالش دوران بازیگری نزدیک شده و 
شاید تک مسابقه افتتاحیه لیگ هفدهم آخرین بازی زندگی حرفه ای او باشد .  او در 
سن 34 سالگی دوباره باید چندماهی را بیرون بنشیند و به جراحی و نقاهت اختصاص 
بدهد و البته مشخص نیست که در بازگشت در چه فرمی خواهد بود . قاسم که روزنامه 
نگاران اصفهانی لقب الماس را به او داده اند ، در روزهای سختی به سر می برد و شاید 

خداحافظی اجباری سرنوشت پیش روی این مغز خوش نقش فوتبال ما باشد .

حکم مدیرعاملی طاهری در پرسپولیس صادر شد
هیات مدیره پرسپولیس روز چهارشنبه با حضور همه اعضا تشکیل جلسه داد. در 
جریان این نشست، جعفر کاشانی به عنوان رئیس هیأت مدیره ابقا شد و علی اکبر 
طاهری به عنوان مدیر عامل منصوب گردید. هیات مدیره پرسپولیس امروز با حضور 
همه اعضا تشکیل جلسه داد و در جریان این نشست، نسبت به انتخاب رئیس هیأت 
مدیره و مدیر عامل اقدام شد. به این ترتیب با توجه به آرای اعضا، جعفر کاشانی در سمت 
رئیس هیأت مدیره ابقا گردید و علی اکبر طاهری که پیش از این سرپرستی باشگاه 

پرسپولیس را بر عهده داشت به عنوان مدیر عامل منصوب شد.

میثم مجیدی به تیم الشمال پیوست
مدافع چپ فصل گذشته صبا با امضای قراردادی به تیم الشمال پیوست.

میثم مجیدی که تا نیم فصل اول گذشته در استقلال بازی می کرد با عقد قراردادی 
به باشگاه الشمال پیوست. میثم مجیدی هم اکنون منتظر ویزای کشور قطر است تا 
بتواند در تست پزشکی تیم الشمال شرکت کند و بعد از آن به تمرینات این تیم اضافه 
شود. الشمال در لیگ یک قطر فعالیت می کند و با خریدهایی که انجام داده امیدوار 

است بتواند در پایان فصل به لیگ ستارگان قطر راه پیدا کند.

آغاز کار عنایتی برای ورود به مربیگری
کاپیتان سابق استقلال برای شرکت در یک دوره کلاس های مربیگری به ترکیه 

رفته است.
رضا عنایتی هم اکنون در ترکیه حضور دارد و در یک دوره حرفه ای مربیگری در 
این کشور شرکت کرده است تا بتواند هرچه زودتر کارش را به طور رسمی در عرصه 
مربیگری آغاز کند. عنایتی سه شنبه شب به همراه شاهرخ بیانی، بازیکن اسبق استقلال  
به تمرین آلانیا اسپور، تیم فصل گذشته سجاد شهباززاده رفت و تمرینات این تیم را 

تماشا کرد تا نکاتی آموزشی از تمرین این تیم را یادداشت کند.

کی روش دوشنبه آینده وارد تهران می شود
سرمربی پرتغالی تیم ملی بعد از تعطیلات تابستانی و مرخصی طولانی مدت، هفته 

آینده وارد ایران می شود تا مقدمات اردوی آتی را فراهم کند. 
کارلوس کی روش که بعد از بازی ازبکستان و صعود ایران به جام جهانی، به مرخصی 
رفت و یک بار هم مرخصی اش را تمدید کرد، سرانجام روز دوشنبه هفته آینده وارد 
تهران می شود.  طبق برنامه ریزی انجام شده و هماهنگی کی روش با روسای فدراسیون 
فوتبال سرمربی پرتغالی  23 مرداد وارد کشور می شود تا یک روز بعد در فدراسیون 
فوتبال حاضر شده و با مهدی تاج رئیس فدراسیون جلسه ای را برای هماهنگی 

برنامه های تیم ملی برگزار کند. 

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران از تجربیات چند سال اخیرش در ایران و اظهارنظر 
جالب سرآلکس فرگوسن سخن گفت.

کارلوس کی روش پس از گذراندن چند روز تعطیلات در پرتغال و آفریقای جنوبی، 
همچنان از صعود تیم ملی ایران به جام جهانی 2018 روسیه - جایی که او و 
شاگردانش خود را آماده این می کنند که سرانجام به مرحله حذفی این رقابت ها 
برسند - لذت می برد. سرمربی پرتغالی تیم ملی فوتبال کشورمان در مصاحبه ای 
مفصل با سایت پرتغالی »بانکادا« در مورد چرایی ماندنش در تیم ملی و اهدافش با 

این تیم صحبت کرد. بخش هایی از این مصاحبه را در زیر می خوانید:
* در ایران چه کار می کنید؟ چطور شد که مربی ای در سبک شما به یکباره 

از آنجا سر در آورد؟
من در جریان فرایند تاریخی پرونده مربوط به دوپینگ بودم و در حالی که کمیته 
انضباطی و شورای عدالت من را تبرئه کرده بودند، در نهایت از طریق مراجع مربوطه 
با هشت ماه محرومیت مواجه شدم. می خواستم درخواست تجدیدنظرخواهی بدهم، 
اما به عنوان یک شهروند پرتغالی نمی توانستم این کار را بکنم.  به هر حال نگرانی ام 
خیلی روشن بود، اگر محکوم به نقض قوانین دوپینگ می شدم، چهره بین المللی ام 
خدشه دار می شد و دیگر هرگز نمی توانستم جایی کار کنم. برای دفاع از خودم و پاک 
کردن اتهامات مربوطه باید به دادگاه اروپا می رفتم. در حالی که پیگیر این موضوع 
بودم، چندین پیشنهاد همکاری دریافت کردم از جمله واسکودوگاما و قطر. زمانی هم 
که در قطر بودم، پیشنهاد ایران پدیدار شدکه  به آنها هم گفتم درگیر پرونده ام هستم 
و باید منتظر رأی دادگاه اروپا باشم که ممکن است حکم محرومیت من را تأیید کنند. 
سپس رئیس فدراسیون فوتبال ایران به من گفت »شما مربی ای هستید که ما به 
دنبالش هستیم، اگر نتیجه دادگاه طبق خواسته شما باشد که چه بهتر، اگر این طور 
نبود که ما مربی  دیگری را )به طور سمبلیک( روی نیمکت تیم ملی ایران خواهیم 
گذاشت، اما در واقع شما همه کاره و مسئول تیم خواهید بود«. این در واقع اعتماد 

خاص آنها را نشان می داد و اگر این طور نبود من در خانه می نشستم و کار نمی کردم.
* فقط همین؟

خیر. من به ویروس قهرمانی جهان آغشته شده بودم و در سن 37 سالگی و در 
سال 1990 به عنوان سرمربی، تیم جوانان پرتغال را به قهرمانی جام جهانی جوانان 
رساندم. با تمام احترامی که برای تورنمنت های دیگر قائل هستم، هیچ تورنمنتی به 
غیر از لیگ قهرمانان اروپا قابل قیاس با مسابقات جام جهانی نیست. این مسابقات هر 
چهار سال یکبار طعمی زیر زبان شما به وجود می آورد که نمی توانید جای دیگر آن 
را تجربه کنید. دلیل اولی که ایران را برای کار انتخاب کردم این بود که در این تیم 
می توانستم فرضیه به هم پیوستگی که داشتم را به اجرا بگذارم. دوم اینکه با تیم ملی 
ایران این فرصت را داشتم تا به جام جهانی برزیل بروم، درست همان اتفاقی که در 
مورد تیم ملی پرتغال افتاد و به خاطر جام جهانی آفریقای جنوبی قید ادامه حضور در 
منچستریونایتد را در سال 2008 زدم، این در حالی بود که همچنان با منچستریونایتد 
قرارداد داشتم و قرار بود جانشین سرالکس فرگوسن شوم، اما فرصت حضور در جام 
جهانی آن هم در سرزمینی )آفریقای جنوبی( که در آنجا متولد شده بودم، روی 
تصمیمی که در نهایت گرفتم، خیلی تأثیرگذار بود. در مورد ایران هم فرصت حضور 
در جام جهانی برزیل، مهد فوتبال را داشتم. در کنار اینها با توجه به سابقه مربیگری ام 
با خودم گفتم که آیا جایی بهتر )از ایران( است که بتوانم وجهه خودم را به عنوان 

سرمربی تیم ملی بهبود ببخشم؟
* شما توضیح دادید که چرا تیم ملی ایران را به عنوان سرمربیگری انتخاب 
کردید، اما توضیح ندادید که چرا همچنان با گذشت هفت سال در این تیم 

هستید ...
پس از سه سال سرمربیگری تیم ملی ایران، )پس از جام جهانی 2014( تصمیم 
به ترک این کشور گرفتم، اما در ادامه نظرم تغییر کرد. به خاطر فدراسیون فوتبال و 
بازیکنان تیم ملی ایران از جمله بازیکنان جوانی که خودم به تیم ملی دعوت کرده 
بودم، تصمیم گرفتم که به کارم در این تیم ادامه بدهم و حالا هم حس خوبی دارم 
که روی نیمکت تیم ملی ماندم و دانش و تجربه ام را به بازیکنانی که در  طولاین هفت 
سال در اختیار داشتم و دردسری برایم نداشتند، انتقال دادم. آنها بازیکنانی هستند که 
زود یاد می گیرند و همان کاری را می کنند که من از آنها می خواهم. وقتی هدایت تیم 
ملی ایران را بر عهده گرفتم، تیم ملی تنها یک بازیکن شاغل در فوتبال اروپا داشت، 
اما در طول این سال هایی که من روی نیمکت ایران بوده ام، تعداد ملی پوشان شاغل 
در اروپا به 14 بازیکن رسیده است. من حالا در تیمم بازیکنانی 18 ساله دارم. زمانی 
که سرمربی تیم ملی شدم، بازیکنان باتجربه تر و مسن تری داشتم و سپس شروع 
به دعوت از بازیکنان جوان تر کردم، چون در تیم ملی چیزی به نام بازیکن جوان و 
دون پایه نداریم. دلیل دومی که تصمیم به ماندن در تیم ملی ایران گرفتم این بود 
که اگر من از بازیکنان ایرانی استفاده کردم و به جام جهانی برزیل رسیدم، پس باید 

می ماندم و خودم را وقف آنها و پروژه مدنظرم می کردم.
* آیا این باورش سخت نیست که شما به خاطر قدردانی از ایرانی ها در تیم 

ملی ماندید؟
این عجیب است؟

* عجیب این است چون در گذشته چیزهای دیگر روی شما تأثیرگذار 
نبود...

اما من فرصت آمدن به فوتبال اروپا را داشتم که برخی از آن پیشنهادها خوب 
بودند. زمانی که تصمیم گرفتم تا به کارم با  تیم ملی ایران ادامه بدهم از چهار تیم 
ملی پیشنهاد داشتم که آفریقای جنوبی و الجزایر از آن جمله بودند. تصمیم گرفته 
بودم که به کارم در ایران ادامه ندهم، اما با خودم فکر کردم اگر به آفریقای جنوبی 
بروم باید با رئیس فدراسیون جدیدی طرف شوم و تجربه منفی هم از حضورم در 

آنجا داشتم. سپس الجزایر سعی در استخدام من کرد و با مسئولان این فدراسیون در 
لیسبون پرتغال ملاقات کردم و حتی پیش قراردادی هم بین خودمان نوشتیم و همه 
چیز هم خوب بود، اما در نهایت تصمیمی احساسی گرفتم. اولین باری که به آنجا 
)ایران( رفتم به عنوان پناهنده بود، چون در آن مقطع فکر می کردم همه  دنیا علیه 
من است. سرآلکس گاهی با من تماس می گرفت و می گفت »چه کار می کنی آنجا؟ 
تو داری وقت و استعدادت را هدر می دهی؟«. من هم با یادآوردی خاطره ای از رئال 
مادرید پاسخ او را دادم، زمانی که کارم را با رئال مادرید شروع کردم، پس از شکست 
خانگی مقابل مایورکا که به دنبال شکست از لاکرونیا رقم خورد، زیدان با ضربه سری 
که به حریف زد، همه چیز را خراب کرد. سرآلکس روز یکشنبه بود که به من زنگ زد 
و گفت که »فردا چه کاره ای؟«، که من در پاسخ گفتم »بعد از نتیجه امروز به نظرت 
باید چه کار کنم؟ من حتی نمی توانم از خانه ام خارج شوم«. فرگوسن هم در پاسخ به 
من گفت »صبحانه خوبی آماده کن که فردا می آیم پیشت«. فردا به فرودگاه رفتم و 
او را به خانه ام آوردم و صبحانه را با هم خوردیم و با یکدیگر صحبت کردیم. سرآلکس 
سپس به من گفت »اینجا آمدم تا بگویم اگر اتفاقی برای تو بیفتد، ما همچنان منتظر 
تو هستیم«. سپس پیشنهادی از تاتنهام دریافت کردم، جایی که می توانستم درآمد 
بهتری داشته باشم، اما نمی توانستم به تیمی بروم که مقابل سرآلکس قرار بگیریم، آن 
هم پس آن رفتاری که با من داشت. همین یک ماه پیش بود که دوباره فرگوسن به 

من گفت که داری وقت و استعدادت را در ایران هدر می دهی.
* در تیم ملی ایران شما روحیه اتحاد و همبستگی را جا انداخته اید. این 

تیم در جام جهانی 2018 چه کار خواهد کرد؟
احتمالاتی پیش روی ماست. من با وجود داشتن 14، 15 بازیکنی که در فوتبال 
اروپا بازی می کنند، خیلی امیدوار هستم. ما حالا کمی جاه طلب تر هستیم. این در 
حالی است که در هر چهار جام جهانی قبلی ایران موفق به صعود از مرحله گروهی 
نشده است، بنابراین باید تلاش کنیم تا با کنار زدن موانع به مرحله حذفی جام جهانی 
برسیم. این پذیرفته نیست که ایران تنها برای حضور در مرحله گروهی به مسابقات 
جام جهانی برود و باید با برنامه به روسیه برویم. تیم ملی حالا باتجربه تر است، به بلوغ 
لازم رسیده و نسبتاٌ تیمی بهتر نسبت به چهار سال پیش داریم. این تغییر درست 
مثل این است که از شب به روز آمده ایم. امروز من در هر پست دو بازیکن دارم، اما 
در نهایت موفقیت ما در جام جهانی 2018 روسیه به دو چیز بستگی دارد یکی برنامه 
آماده سازی جاه طلبانه است، چون اگر می خواهیم که در سطح جهانی بهتر باشیم، 
باید در برنامه آماده سازی هم بهتر عمل کنیم. دوم هم امیدواریم به اینکه قرعه خوبی 
نصیب مان شود. اگر در گروه متعادلی قرار بگیریم، شانس صعود به مرحله بعد را 

خواهیم داشت.
* شرایط کار در ایران هم آسان نیست ...

یکی از بدترین شرایط کاری در جهان. حتی تیم هایی که در نیمه پایین جدول 
رده بندی فیفا هستند نیز شرایط بدی به مانند ما ندارند. زمین های بد، مشکلات مالی 
و زمین تمرین. همه اینها را در کنار تحریم هایی که علیه ایران وضع شده را در نظر 
بگیرید که کل جامعه ایران از جمله ورزش را تحت تأثیر قرار داده است. در سوی دیگر 
اما شور و شوقی ایرانیان به فوتبال و بلندپروازی آنها و در دسترس بود مسئولان کشور 
برای فراهم آوردن شرایط، اوضاع را کمی تغییر می دهد، اما در مجموع سرمربیگری 

ایران یک چالش است.
* در طول سال چه مدت در ایران هستید؟

نیمی از سال. ویژگی های سرمربیگری در تیم ملی ایجاب می کند که من همواره 
در رفت و آمد باشم تا بازی های رقبا و بازیکنانم را ببینم. در طول دو سال گذشته اما 
بیشتر در خارج از ایران بوده ام چون بازیکنان بیشتری در خارج از ایران داشته ام. به هر 

حال من برعکس مربی باشگاهی، ساکنی تمام وقت نیستم.

کی روش: فرگوسن به من گفت داری وقت و استعدادت را در ایران هدر می دهی!
به عنوان پناهنده به ایران رفتم 

در هفته سوم لیگ برتر استقلال تهران میزبان تراکتورسازی 
تبریز است و پرسپولیس به مصاف تیم نفت تهران خواهد 
روزهای  فوتبال در  برتر  لیگ  بازی های هفته سوم  رفت.  
پنجشنبه و جمعه برگزار می شود. در این هفته آبی پوشان 
تهرانی و قرمزپوشان تبریزی به مصاف یکدیگر می روند و 
به دنبال اولین برد خود هستند. پرسپولیس هم در تهران 

سوپرجام را تکرار می کند. 
نگاهی به این بازی های می اندازیم: 

گسترش فولاد - سپیدرود رشت؛ تقابل ناکامان!
دو تیم بازنده هفته های ابتدایی اکنون مقابل یکدیگر قرار 
می گیرند تا از این شرایط خارج شوند. گسترش فولاد در 
دو بازی 7 گل خورده تا لوکا بوناچیچ یکی از ضعیف ترین  
شروع های خود را در لیگ برتر ایران تجربه کند. سپیدرود 
هم که به تازگی به لیگ برتر آمده هنوز امتیازی نگرفته است 
و باید دید در مصاف دو ناکام بزرگ کدام تیم می تواند نوار 

باخت هایش را قطع کند و خود را به شرایط بهتری برساند. 
استقلال خوزستان - سایپا؛ شاگردان دایی در گرما

استقلال خوزستان یک امتیاز از شاگردان منصوریان گرفت 
و به اهواز برگشت تا خود را برای میزبانی از شاگردان علی 
دایی آماده کند. سایپا هفته گذشته هم در آخرین لحظات 
بازی با نفت آبادان سه امتیاز را گرفت تا نشان بدهد که نسبت 
به فصل گذشته شرایطش تغییر کرده است.گرمای هوا در 
اهواز اولین حریف سایپاست و باید دید دایی مقابل ویسی 
دومین بردش را جشن می گیرد یا آبی پوشان اهوازی هر سه 

امتیاز را به خود اختصاص خواهند داد.
نفت تهران- پرسپولیس؛ دوئل مربیان پرسپولیسی 

در سوپرجام تکراری
بلاتکلیف ترین تیم لیگ برتر یک برد و یک مساوی گرفته 
و نتایجش فراتر از انتظار بوده است. این بازی تکرار سوپرجام 
فوتبال ایران هم هست. مسابقه ای که در آن نفت تهران 3 گل 
خورد و درخشان از این نتیجه در آن مقطع زمانی ابراز رضایت 
کرد زیرا فقط 24 ساعت بود که هدایت نفت را برعهده داشت. 
باید دید این مرتبه پرسپولیس مقابل حریف تهرانی خود چه 
نتیجه ای می گیرد؟ شاگردان برانکو در شرایط مطلوب بدنی 
و روحی قرار دارند هرچند از نظر مالی همچنان معترض و 
گلایه مند هستند و می گویند مدیران باشگاه به تعهدات مالی 
خود عمل نکرده اند. درخشان در این بازی انگیزه زیادی دارد 
زیرا می خواهدتوانایی های فنی اش  را به برانکو اثبات کند. در 
تیم نفت بازیکنانی مثل محمد نصرتی حضور دارند که سابقه 
بازی در پرسپولیس را دارد. درخشان این بازی را نبردی نابرابر 

دانسته اما برانکو از نفت به عنوان یک تیم خوب یاد می کند.
صنعت نفت آبادان- پدیده؛ ادامه شگفتی در برزیل؟

آبادانی ها در دقیقه آخر سه امتیاز بازی را به سایپا دادند 
و اکنون برای جبران می خواهند  مقابل تیم شگفتی ساز 

هفته دوم لیگ، پیروز شوند. پدیده هفته گذشته سپاهان را با 
سه گل بدرقه کرد و باید دید در گرمای آبادان شاگردان رضا 
مهاجری چگونه بازی می کنند و نتیجه می گیرند. شاگردان 
فراز کمالوند در فاز هجومی یکی از خطرناک ترین تیم های 
لیگ هستند. کمالوند سرمربی نفت آبادان به شدت از نحوه 
مدیریت کمیته و دپارتمان داوری انتقاد کرده بود. اگر پدیده 
بتواند در برزیل ایران پیروز شود یک شگفتی دیگر در فوتبال 

ایران رقم زده است.
پیکان - ذوب آهن؛ نبرد دو مربی با تجربه

دو مربی کهنه کار و با سابقه در فوتبال ایران مقابل یکدیگر 
قرار می گیرند. امیر قلعه نویی یکی از پر افتخارترین مربیان 
فوتبال ایران است که هفته گذشته در لیگ برتر 800 امتیازی 
شد و مجید جلالی که همواره هدایت یکی از تیم های لیگ 
برتر را برعهده داشته این مرتبه با پیکان مقابل قلعه نویی قرار 
می گیرد. ذوب آهن هفته گذشته در خانه به پیروزی پرگل 
مقابل گسترش رسید اما قلعه نویی گفت هنوز با تیم ایده 
آلش فاصله دارد و جلالی هم در شهر جم مقابل پارس جنوبی 
شکست خورد. ذوبی ها قاسم حدادی فر را به احتمال زیاد در 

این مسابقه به دلیل مصدومیت در اختیار ندارند.
سیاه جامگان - فولاد؛ قرمزپوشان به دنبال اولین برد

فولاد خوزستان هنوز در لیگ برتر به برد نرسیده و برای 
شاگردان  اما  شود  می  مشهد  راهی  پیروزی  اولین  کسب 
میثاقیان در شرایط مناسبی قرار دارند و هفته قبل در رشت 
پیروز شدند. این تیم با 4 امتیاز و 4 گل زده یکی از تیم هایی 
بوده که لیگ را خیلی خوب شروع کرده است. فولاد کار 

سختی در مشهد خواهد داشت.
سپاهان- پارس جنوبی؛ اولین برد زردپوشان مقابل 

صدرنشین؟
کمتر کسی تصور می کرد تیم تازه وارد لیگ برتر صدرنشین 
مسابقات شود اما شاگردان مهدی تارتار این اتفاق را رقم زدند 
و با دو برد متوالی به تنهایی در صدر قرار دارند. سپاهان هم 
هفته گذشته سنگین ترین شکست تاریخ خود را تجربه کرد 
و در مشهد به چهارمیخ کشیده شد. کرانچار در اصفهان باید 
مقابل پارس جنوبی به پیروزی برسد. مدیران باشگاه سپاهان 
می گویند اولتیماتومی به کرانچار نداده اند اما اگر این مربی 
نتواند در این بازی خانگی هم پیروز شود شرایط سختی را 

در اصفهان تجربه خواهد کرد. مهدی تارتار سرمربی پارس 
جنوبی هم بازی با سپاهان را سخت ترین مسابقه شاگردانش 

توصیف کرده است.
استقلال تهران- تراکتورسازی تبریز؛ اولین برد 

آبی پوشان با ستاره نوظهور؟
استقلال شروعی نا امید کننده داشت و یک امتیاز از دو 
مسابقه کسب کرده و تنها تیم لیگ است که هنوز گلی نزده 
است. با این حال بسیاری از کارشناسان می گویند که شرایط 
تیم ها هنوز واقعی نیست و در هفته های سوم و چهارم وضعیت  
تیم ها به طور کامل مشخص می شود. شاگردان منصوریان 
در این هفته میزبان تیم تراکتورسازی تبریز هستند تیمی 
که بدون امتیاز است و با دو باخت مقابل آبی های پایتخت 
صف آرایی می کند. ضعف عمده دروازه بان تراکتورسازی و 
خط دفاع این تیم پاشنه آشیل سرخپوشان تبریزی است با 
این حال بازیکنان جوان تراکتورسازی انگیزه  ای مضاعف در 
دیدار با استقلال دارند تا اولین امتیاز شان را در لیگ برتر 
کسب کنند. استقلال هنوز ترکیب رویایی و مناسب خود 
را نشناخته اگرچه منصوریان می گویند اعتقادی به ترکیب 
ثابت و همیشگی ندارد اما آبی پوشان در دو بازی اخیرشان با 
دو ترکیب کاملا متفاوت به میدان آمده اند. درخشش مهدی 
قائدی جوانترین بازیکن تاریخ استقلال در هفته گذشته نوید 
ظهور یک ستاره جدید در تیم آبی پوشان و فوتبال ایران داده 
است. به نظر می رسد هر دو تیم برای پیروز شدن عطش 
دارند. یحیی گل محمدی سرمربی تراکتورسازی و علیرضا 

منصوریان شناخت کاملی از افکار فوتبالی یکدیگر دارند. 
برنامه هفته سوم؛ گرامیداشت روز خبرنگار

پنجشنبه 19 مرداد96 
نفت تهران - پرسپولیس- ورزشگاه تختی تهران- ساعت 

 20:45
استقلال خوزستان – سایپا تهران- ورزشگاه غدیر اهواز- 

ساعت 20:30 
گسترش فولاد تبریز - سپیدرود رشت- ورزشگاه بنیاد دیزل 

- ساعت 18:15 
جمعه 20 مرداد 96 

سیاه جامگان مشهد - فولاد خوزستان- ورزشگاه متعاقبأ 
اعلام می شود- ساعت 20:30 

شهدا  ورزشگاه   – اصفهان  آهن  ذوب   - تهران  پیکان 
شهرقدس- ساعت 20:30 

تختی  ورزشگاه  خراسان-  پدیده   – آبادان  نفت  صنعت 
آبادان- ساعت 20:30 

فولاد مبارکه سپاهان - پارس جنوبی جم- ورزشگاه نقش 
جهان اصفهان- ساعت 20:30 

آزادی  ورزشگاه  تبریز-  تراکتورسازی   – تهران  استقلال   
تهران- ساعت 20:45 

 هفته سوم لیگ برتر فوتبال؛

درخشان به پرسپولیس رسید

اینکه یک مربی درباره مسائل مختلف صحبت کند نکته 
عجیبی نیست اما وقتی از حد خود می گذرد دیگر شرایط 
ایران به وفور یافت  این موضوع در فوتبال  فرق می کند. 
می شود.  بسیاری از مربیان ایرانی هستند که وقتی برای کار 
مربیگری از شهری به شهری دیگر می روند درباره مسائل 
مختلف محل جدید اسکان شان صحبت می کنند و پای 
مسائل غیرفوتبالی را به میان می آورند. این اتفاق سال هاست 
که رخ می دهد و برخی اوقات رنگ وبوی بیشتر از ورزشی به 
خود می گیرد. اینکه یک مربی درباره مسائل مختلف صحبت 
کند نکته عجیبی نیست اما وقتی از حد خود می گذرد دیگر 
شرایط فرق می کند. معضلات اجتماعی چیزی نیست که 
قابل کتمان باشد اما واقعا چه دلیلی دارد که یک مربی بارها 
در طول یک فصل به این مسائل اشاره کند؟ آیا این موضوع به 
چیزی غیر از این برمی گردد که آن مربی می خواهد با مسائل 
غیرفنی دل هواداران آن تیم را به دست آورد و به آنها نزدیک 

شود و همدردی کند؟ به عنوان مثال اخیراً فراز کمالوند 
درباره معضلات آبادان و خوزستان صحبت کرده و حتی از 
رئیس جمهور خواسته به آبادان سفر کند. او زمانی هم که 
در تبریز بود از مردم آذربایجان حرف می زد درست مثل امیر 
قلعه نویی. به نظر می رسد این صحبت ها برخی اوقات از این 
جهت گفته می شود که به مردم این پیام داده شود که با شما 
همراه هستیم اما آیا این راه حل ارتباط گرفتن با مردم است؟
بهترین راهکار برای این موضوع مسائل فنی است یعنی 
یک مربی با نتیجه گیری بتواند دل مردم شهری که در آن 
کار می کند را به دست آورد. اینکه یک شهر یا استانی مثل 
خوزستان مشکلاتی دارد، جای خود اما هیچ کس انتظار ندارد 
که یک مربی درباره این مشکلات صحبت کند همان طور 
که در فوتبال دنیا نیز چنین چیزی دیده نمی شود. قطعا در 
نقاط مختلف شهرهایی هستند که امکانات کمی دارند اما 

یک مربی اینگونه مثل مربیان ایرانی به آن ورود نمی کند.

آگهی فقدان سند مالکیتچرا مربیان ایرانی تا این حد درباره مسائل غیرفنی صحبت می کنند؟
نظر به اینکه آقای حسین تنگستانی با ارائه دو برگ استشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی 
11038/1991- اصلی واقع در بخش یک ثبت قم که ذیل ثبت 
132365 صفحه 145 دفتر 690  بنام آقای حسین تنگستانی 
فرزند علی ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل 320014 ب /90 
صادر وتسلیم گردیده است. سپس ایشان اعلام نموده که به علت 
جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده است. لذا باستناد تبصره 
1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله  باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف 10مدت روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 
نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت 
مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد.)م الف 3841(.
محمدرضا ادیبان 
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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6مزیت باورنکردنی طناب زدن، برای بدن!
پریدن با طناب فقط یک ورزش سرگرم کننده نیست بلکه یک روش موثر برای 
حفظ تناسب اندام و افزایش ظرفیت ریه ها و بهبود گردش خون نیز محسوب می 

شود.
طناب زدن یکی از موثرترین تمرینات قلبی عروقی است که مقاومت فیزیکی شما را 
به میزان قابل توجهی افزایش می دهد؛ یعنی دقیقا همان خاصیت دویدن، دوچرخه 

سواری و سایر ورزش های هوازی را برای افزایش ضربان قلب دارد.
6 مزیت شگفت انگیز این ورزش ارزانقیمت و ساده برای سلامت شما از این قرارند:

تقویت عضلات: تمام عضلات بدن شما هنگام طناب زدن فعال هستند. خیلی از 
افراد گزارش کرده اند که این تمرین تنها ورزشی است که برای چربی سوزی به آن 
احتیاج دارند. از آنجا که تمام این گروه  های عضلانی در هنگام پریدن از طناب، درگیر 
می شوند، این تمرین به شما کمک خواهد کرد که به مرور زمان قدرت، استقامت و 
تعادل بسازید که تمام آن  ها در هنگام دویدن، مهم هستند. در واقع می توان گفت 
طناب زدن معادل دویدن است. شما در هر دقیقه  ای که طناب می  زنید، 12 تا 15 

کیلوکالری می  سوزانید.
افزایش جریان خون: جنبش ناشی از طناب زدن، به طور مستقیم به سیستم گردش 
خون ما کمک می کند. این ورزش باعث می شود قلب برای پمپاژ خون بیشتر کار 
کند و خون به تمام شریان های شما جریان یابد. این روند، خطر حمله قلبی را نیز 

کاهش می دهد.
افزایش ظرفیت ریه ها: هنگامی که با سرعت طناب می زنید، ریه های شما حجم 
بیشتری از هوا را دریافت می کنند و این می تواند برای مشکلات تنفسی بسیار مفید 
باشد. مقاومت فیزیکی ناشی از طناب زدن باعث می شود شما در هر زمانی بدون 

خستگی بتوانید ورزش کنید.
سوزاندن کالری: هر 30 دقیقه طناب زدن، یعنی سوزاندن 400 کالری. این کالری 
شامل چربی های ذخیره شده در سراسر بدن شما می شود. پس اگر در حال تلاش 

برای از دست دادن وزن هستید، یک فعالیت عالی برای این کار طناب زدن است.
از بین بردن سموم بدن: از بین رفتن سموم بدن از طریق تعریق حین طناب زدن 
حاصل می وشد. این ورزش به سلول ها اجازه می دهد که دوباره احیا شوند و با 

ظرفیت کامل فعالیت کنند.
کاهش استرس و افزایش فعالیت ذهنی: با این که هنوز شواهد کافی وجود ندارد، 
برخی از متخصصان طب ورزشی می گویند طناب زدن باعث ایجاد ارتباطات عصبی 
جدید می شود. همچنین پرش با طناب تولید اندورفین را افزایش می دهد. این 

هورمون منجر به احساس آرامش و شادی و کاهش استرس می شود.

به این دلایل بیشتر آناناس بخورید!
در ادامه سه دلیل برای شما می آورم که آناناس را به برنامه غذایی تان اضافه کنید 

و علاوه بر طعم آن از خواصش نیز بهره مند شوید.
سرشار از ویتامین C است

یک فنجان آناناس، بیش از 100 درصد نیاز بدن به ویتامین C را تامین می کند 
و در حالی که می دانید این ماده مغذی سیستم ایمنی بدن را حمایت می کند اما 

کارایی اش بیش از اینها است.
ویتامین C در رشد و ترمیم بافت سراسر بدن دخیل است. به علاوه این ویتامین، 
مانند یک آنتی اکسیدان عمل می کند و سلول ها را از پیری زودرس و بیماری هایی 
نظیر سرطان و بیماری های قلبی محافظت می کند. این ویتامین همچنین می تواند 

روی میان تنه شما تاثیر داشته باشد.
تحقیقات نشان داده ورزشکارانی که به اندازه کافی ویتامین C دریافت نمی کنند، 
در طول تمرینات در مقایسه با دیگر ورزشکاران 25 درصد کمتر کالری می سوزاندند. 
مقدار پایین ویتامین C در جریان خون، با چربی بالای بدن و افزایش سایز میان تنه 

در ارتباط است.
پوست سالم را حمایت می کند

آناناس سرشار از منگنز است )تنها یک فنجان از آن، حاوی 75 درصد از نیاز روزانه 
به منگنز است(.

این ماده معدنی در کنار ویتامین C، برای ساخت کلاژن مورد نیاز است. یک جزء 
ساختاری پوست که از شل شدگی و چین و چروک پوست پیشگیری می کند. منگنز 
همچنین به عنوان یک آنتی اکسیدان عمل می کند که سلول های پوست را در برابر 
اشعه UV محافظت می کند. به همین علت استفاده از آناناس مخصوصا در تابستان 

بسیار مهم است.
به بهبود سلامت گوارش کمک می کند

اگر تا به حال آناناس را در یک دسر ژلاتینی امتحان کرده باشید، می بینید که بی 
فایده است و عمل نمی کند. دلیل آن، وجود آنزیمی در آناناس به نام بروملین است 
که ژلاتین را به اسید آمینه های پایه ای تجزیه می کند، بنابراین از جامد شدنش 

جلوگیری می کند.
اگر در کنار یک وعده غذایی، آناناس میل کنید، این آنزیم به هضم بهتر آن کمکتان 
می کند و نفخ و سوء هاضمه را کاهش می دهد. فیبر خوراکی موجود در آناناس، 

همچنین به تثبیت نظم روده کمک می کند و مانع یبوست می شود.
راه هایی ساده برای بیشتر خوردن آناناس

با اینکه آناناس تازه همانطور که هست نیز خوشمزه است، اما می توانید آن را در 
وعده های غذایی مختلفی به کار ببرید.

می توانید آناناس را در اسموتی نیز به کار ببرید. همچنین از آناناس در کنار بستنی 
و یا در سالاد نیز استفاده می شود. در بین غذاها بگردید تا مواردی را پیدا کنید که 
از نظر طعمی، مکمل آناناس هستند و خواهید دید می توان این میوه خوشمزه را در 

ترکیبات بسیاری مورد استفاده قرار داد.

خس خس سینه کودکان نشانه چیست؟
علت خس خس سینه در دوره شیرخوارگی بسیار متنوع است که شایع ترین آن، 

عفونت های ویروسی است.
دکتر لیدا عطارد، فوق تخصص آلرژی و ایمونولوژی درباره خس خس سینه در دوره 
شیرخوارگی گفت: شمار بسیاری از شیرخواران ما به خس خس سینه مبتلا می 
شوند و خانواده ها را این مسأله نگران می کند که کودکشان مبتلا به آسم یا بیماری 
های جدی دیگری باشد. وی با بیان اینکه علل خس خس سینه در دوره شیرخوارگی 
بسیار متنوع است، افزود: شایع ترین آن عفونت های ویروسی است که در فصل سرما 
شایع است. علاوه بر آن، موارد دیگری هم می تواند ایجاد خس خس سینه کند، از 
جمله وجود مشکلات فیزیولوژیکی دستگاه گوارش شیرخوارانی که مبتلا به ریفلاکس 

معده هستند و خس خس سینه در این گروه از شیرخواران، بسیار شایع است.
این فوق تخصص آلرژی و ایمونولوژی در رادیو سلامت گفت: علت دیگر، ابتلا به 
بیماری های قلبی است به خصوص مواردی که خیلی شدید نیست و با مراجعه به 

پزشک برای یافتن علت خس خس سینه، تشخیص داده می شود .
وی در خصوص تشخیص آسم و آسیبهای تنفسی در کودکان زیر یکسال بیان کرد: 
اینکه بتوانیم آسم یا آسیب های تنفسی در نوزادان و شیرخواران زیر یک ساله را به 
درستی تشخیص دهیم، تردید است مگر شواهد بسیار جدی و قوی در دست باشد.

عطارد در پایان اظهارداشت: بنابراین خانواده ها با مراجعه به پزشکشان می توانند به 
علت خس خس سینه فرزندشان آگاه شوند و برای درمان آن اقدام کنند.

اگر می خواهید شب راحت بخوابید، بخوانید!
خوردن دو عدد خرما و هشت عدد بادام بعد از گذشت نیم ساعت از بیدار شدن، 

صبحانه ای مناسب برای خواب راحت در همان شب است.
 دکتر نرینا در این باره اظهار کرد: تعدادی از میوه ها و آجیل ها حاوی مقادیر مناسبی 
پروتئین، چربی و کربوهیدرات هستند که می توانند سوخت وساز بدن را تنظیم و قند 

خون را تثبیت کنند. 
هشت عدد بادام و دو عدد خرما، حاوی 150 تا 200 واحد کالری هستند و به بدن 
انسان کمک می کنند که هنگام ظهر، هورمون ملاتونین تولید شود؛ هورمونی که 
برای خواب شبانه بسیار مفید است. دکتر رملاخان متخصص خواب در مورد نحوه 
غلبه بر مشکلات خواب اظهار کرد: خوردن صبحانه برای داشتن یک خواب آرام در 
شب بسیار مفید است. اگر صبحانه نخورید بدن شما در وضعیت گرسنگی شدید قرار 
می گیرد و هورمون استرس تولید می شود که برای خواب راحت مفید نیست، اما با 
مصرف صبحانه بدن شما مواد غذایی کافی دریافت می کند که این موضوع  بر سیستم 

خواب تأثیر مثبت می گذارد. 
علاوه بر این خوردن صبحانه می تواند به کاهش وزن کمک کند و تا 10 درصد 
سوخت وساز بدن را افزایش می دهد. به طور کلی، بزرگسالان در شبانه روز به هفت تا 
9 ساعت خواب نیاز دارند، اما باز هم  مقدار دقیق آن بسته به سن، شیوه زندگی و 
ژن ها است. مشکلات خواب با بسیاری از بیماری ها از جمله چاقی، آلزایمر، بیماری های 
قلبی، دیابت و حتی سرماخوردگی و آنفلوانزا مرتبط است، بنابراین داشتن خوابی آرام 

به سلامتی کمک می کند.
 مواردی نظیر چاقی، مصرف بیش از حد نوشیدنی های شیرین، سیگار کشیدن، عدم 
فعالیت بدنی، استرس در محل کار، تغییر شغل و نگرانی های مالی، تأثیرات منفی بر 

روی سیستم خواب انسان دارند.

علمی و سلامت 
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عجیب ترین معجزات درمانی نخود را بشناسید!
میان حبوبات مختلف ، »نخود« بهترین و مغذی ترین و مقوی ترین آنها محسوب 
می شود که به شکلهای مختلفی از جمله نخودآب، دیزی، آبگوشت، فلافل، نخود 
و کشمش، آرد نخود سوخاری، مخلوط با آش رشته و نیز به صورت »نان باروری« 

می توان استفاده کرد.
سردسته و سرسلسله تمامی حبوبات نخود است و به دلیل خواص مغذی فراوانی که 
دارد نسبت به حبوبات دیگر از درجه اهمیت بسیار بالایی برخوردار است که در این 
مبحث به مواردی از آن اشاره خواهیم داشت. اگر کم خونی دارید و نیز از نظر پزشکی از 
مغز استخوان ضعیفی برخوردارید، بهترین غذایی که می توانید برای رفع آن میل کنید، 
دیزی آبگوشت با نخود فراوان است؛ توصیه و تأکید می کنیم در فصل پاییز و نیز در 
مناطق جغرافیایی با طبع سرد و خشک کوهستانی حداقل هر دو هفته یک بار دیزی 
آبگوشت با نخود فراوان میل کنید. اگر پوست و موهایتان خشک است یا ریزش شدید 
مو دارید یا اینکه تار موهایتان باریک و نازک است، بهترین پیشنهاد غذایی، دیزی 
آبگوشت با نخود فراوان است؛ به منظور رفع این مشکل تأکید می شود دیزی آبگوشت 
را با دنبه گوسفند پخته و میل کنید. اگر تعداد اسپرمها کم است و مشکل نازایی و 
حتی آزواسپرمی دارید یا اینکه حرکت اسپرم خیلی ضعیف و کند است هفته ای سه 
روز نخودآب با پیاز فراوان میل کنید؛ توصیه می شود در هر بشقاب نخودآب یک قاشق 
غذاخوری روغن زیتون نیز اضافه و میل کنید. اگر می خواهید اشتهایتان را به خوردن 
غذاها ، کاهش دهید، خوردن روزانه یک مشت نخود و کشمش قبل از هر وعده غذایی 
را فراموش نکنید . این ترکیب علاوه بر اینکه کاهنده اشتهاست، بالابرنده طول عمر 
انسان نیز هست. ساندویچ مورد تأیید طب سنتی ایران همان فلافل خانگی است البته 
اگر با روغن زیتون یا کنجد ، سرخ شده باشد و تمامی جنبه های بهداشتی مربوط به آن 
نیز رعایت شده باشد؛ ترجیحاً به جای نان باگت از نان بربری کنجد دار استفاده کنید. 
میان حبوبات ، نخود از سایرین بهتر و عدس پست ترین آنهاست؛ درجه خونسازی نخود 
به مراتب بالاتر از عدس است؛ با این شرط که تمامی نکات لازم در مورد نحوه خوردن 
این دو )مصلحاتشان( رعایت شده باشد.  توصیه و تأکید می کنیم برای تهیه و پخت هر 
غذایی به خصوص غذاهایی که نخود جزو ترکیباتشان است ، با شعله پایین و در مدت 

زمان بیشتری پخته شود و از پختن آن در زودپز جداً خودداری کنید.

این روغن را جایگزین تمام روغن هایتان کنید
کنجد حاوی آنتی اکسیدان های طبیعی است که باعث از بین رفتن سرطان های 
خفته در بدن شده و موجب جلوگیری از سرطان های دستگاه گوارش، پروستات و 

سینه می شود.
 مهدی شادنوش متخصص تغذیه بالینی و رژیم درمانی درخصوص استفاده از روغن 
کنجد اظهار کرد: روغن کنجد پرس سرد با استفاده از وارد کردن فشار به دانه های 
کنجد بدست می آید و استخراج آن از دانه روغن صرفا یک روش مکانیکی است و 

هیچ گونه فرآوری یا افزودنی به دانه کنجد اعمال نمی شود.
وی افزود: در صورتی که روغن ارده که گاهی به روغن کنجد ارده نیز معروف است از 
ارده استخراج می شود و ارده به وسیله حرارت دادن و سرخ کردن کنجد یا به عبارتی 

بو دادن کنجد و سپس آسیاب نمودن آن تولید می شود.
وی تصریح کرد: می توان نتیجه گرفت روغنی که از ارده به دست می آید، روغن 
کنجد بو داده است در حالی که روغن پرس سرد کنجد، مستقیما از کنجد خام 

بدست می آید.
این متخصص تغذیه بالینی و رژیم درمانی اظهار کرد: روغن پرس سرد کنجد دقیقا 
همان خواص کنجد را دارد، چون هیچ تغییری در کنجد ایجاد نمی کند و روغن 
کنجد پرس سرد بسیار خوش عطر و بو بوده که به راحتی می توان آن را جایگزین 

روغن های خوراکی دیگر نمود.
به گفته شادنوش ترکیب اسید های چرب روغن کنجد به گونه ای است که برای 
هر سه مصرف سرخ کردن، پخت و پز و سالاد قابل استفاده است، در واقع کنجد 
حاوی آنتی اکسیدان های طبیعی است که باعث از بین رفتن سرطان های خفته 
در بدن شده و موجب جلوگیری از سرطان های دستگاه گوارش، پروستات و سینه 
می شود. همچنین این روغن به دلیل دارا بودن ویتامین E. موجب شفافیت و لطافت 

پوست می شود.

توفو یک منبع عالی آمینو اسید، آهن، کلسیم و دیگر مواد ریز مغزی است
معرفی توفو یا پنیر سویا

توفو یا پنیر سویا غذایی محبوب است که از شیر سویا گرفته می شود. از دلمه 
بستن شیر تازه ی سویا، فشردن آن به شکل مکعب های کوچک و سرد کردن آن 
درست می شود. چیزی درست شبیه درست کردن ماست معمولی از شیر. تنها 
به جای شیر حیوانی از شیر سویا استفاده می شود. مایع آن جدا می شود و باقی 

مانده آنقدر فشرده می شود تا شکل پنیری و منسجم به خود بگیرند.
توفو یکی از اجزای جدا نشدنی آشپزی تایلندی و چینی است که می توان آن 
را به روش های مختلف پخت تا بافت های مختلفی از نرم و شل تا ترد و برشته 

به خود بگیرد.
فواید توفو بی شمار است. یک منبع عالی آمینو اسید، آهن، کلسیم و دیگر مواد 

ریز مغزی است.
فواید توفو

یکی از فواید توفو این است که یک منبع عالی پروتئین بوده و همه 8 آمینو اسید 
ضروری را در خود دارد.

پنیر سویا همچنین دارای مقدار زیادی آهن، کلسیم و مواد معدنی مثل منگنز، 
روی و ویتامین ب1 است.

از نظر سلامتی و ارزش غذایی واقعا عالی است. محققان بر این باور هستند 
که همان تاثیرات ضد سرطان و ضد بیماری های قلبی که دانه ی سویا دارد را 

داراست.
100 گرم توفو حاوی این مواد است:

70 کیلو کالری 3.5 گرم چربی 1.5 گرم کربوهیدرات 8.2 گرم پروتئین 0.9گرم 
فیبر

دیگر فواید توفو
پروتئین سویا که توفو مقدار زیادی از آن را در خود دارد، کلسترول بد خون را 

پایین می آورد.
یکی دیگر از فواید پنیرسویا این است که در خود فیتواستروژن هایی به نام 
ایزوفلاون دارد که گروهی از مواد شیمیایی موجود در گیاهان هستند. این مواد 
ساختار و رفتاری شبیه به هورمون های زنانه استروژن دارند و بنابراین به گیرنده 

های استروژن موجود در سلول ها متصل می شوند و به این طریق خطر ابتلا به 
سرطان سینه را کاهش می دهند.

 خانم های یائسه که فرآیند تولید استروژن طبیعی در بدن آن ها قطع شده 
است، به این ترتیب با مصرف سویا و استروژن ضعیف موجود در آن، می توانند 

عوارض ناشی از نبود استروژن را کاهش دهند.
خواص توفو,آشنایی با پنیر سویا

پروتئین سویا که توفو مقدار زیادی از آن را در خود دارد، کلسترول بد خون را 
پایین می آورد

خرید و نگهداری توفو
پنیر سویا ممکن است در بسته بندی های تکی یا باز عرضه شود.

بعد از باز شدن بسته حتما باید پنیر سویا را در یخچال نگهداری کنید.
درست مثل پنیر معمولی، ابتدا آن را آب کشی کنید، سپس در ظرف در دار قرار 
داده و روی آن آب بریزید. به این ترتیب می توانید توفو را تا یک هفته نگهداری 

کنید.
پنیر سویا اغلب در فروشگاه های مواد غذایی مخصوص گیاه خوار ها یافت می 

شود. 
پنیر سویا مزه و طعم طبیعی) بی مزه( دارد. بنابراین می توان از آن با روشهای 

متنوع استفاده کرد.
توفوهای سفت تر برای پختن، گریل کردن و تفت دادن با سبزیجات مناسب 

هستند.
توفوهای نرم برای درست کردن سس، سوپ و همراه سالاد مناسب هستند. در 
آینده طرز تهیه غذاهای آسان و سالم با پنیر سویا را به شما آموزش خواهیم داد.

مراقبت های خاص
توفو هم مانند تمامی فرآورده های دیگر سویا، حاوی مقدار زیادی اکسالات است. 

کسانی که سابقه ی سنگ کلیه ی اکسالاتی داشته اند نباید سویا مصرف کنند.
همچنین خانم هایی که تومورهای حساس به استروژن در سینه ی خود داشته 

اند باید مصرف سویا را محدود کنند.
اگر شما هم از این موارد داشته اید حتما قبل از مصرف توفو با پزشک خود 

مشورت کنید.

 آشنایی با توفو یا پنیر سویا و خواص آن

 

روباتی که پیام های تمسخرآمیز را
 درک می کند

محققان یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید 
شامپویی گیاهی شدند که به عنوان یک شوینده 
اختصاصی برای پوستهای زخمی و ملتهب مورد 

استفاده قرار می گیرد.
یک  عامل  مدیر  نبوی  الدین  صدر  سید  دکتر 
شرکت دانش بنیان در پارک علم و فناوری دانشگاه 
تهران در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: ما در 
این شرکت بعد از یکسال و نیم فعالیت مستمر موفق 
شدیم اولین شامپو داروی گیاهی کشور را فرموله و 
در سازمان غذا و دارو ثبت کنیم و آن را به تولید 

انبوه برسانیم.
وی با بیان اینکه تولید این نوع شامپوی گیاهی 
یک نیاز مبرم داخلی به شمار می رود، افزود: تاکنون 
افراد دارای زخم و التهابات منتشر در سرو بدن هیچ 
شوینده اختصاصی  برای شستشو در اختیار نداشتند 
مثلا افرادی که زخم بستر یا اگزما، کهیر یا اکنه در 
سراسر سر و بدن خود دارند مجبور بودند از شامپو 

بچه یا نظیر آن برای شستشو استفاده کنند.
نبوی تاکید کرد: از این رو در صدد آمدیم شامپوی 
گیاهی با پی اچ 5.5 و عدد زئین 65 برای کلیه 

پوستهای زخمی و حساس و حتی نوزادان به تولید 
برسانیم.

وی با بیان اینکه این شامپو از مواد موثره بابونه 
آلمانی و گل همیشه بهار تولید شده است، گفت: 
به دلیل وجود این مواد علاوه بر اینکه یک شوینده 
است درمان هم می کند.وی ادامه داد: می توان از 
این شامپو برای شستشوی پوست معمولی سر و 
بدن استفاده کرد. نبوی با بیان اینکه در حال حاضر 
های  داروخانه  در  توزیع  حال  در  دارو  شامپو  این 
سراسر کشور است و داروخانه ها می توانند با تماس 
با شرکتهای پخش این محصول را در اسرع وقت 
جهت بیماران تهیه کنند، عنوان کرد: این محصول 
در اداره داروهای طبیعی در سازمان غذا و داروی 
وزارت بهداشت ثبت دارویی شده و مجوز ساخت و 

تولید انبوه دریافت کرده است.
وی خاطر نشان کرد: با تولید این شامپو بیماران 
دیگر نیاز به سایر شوینده ها جهت شستشو و درمان 

زخم ها والتهابات سر و بدن خود نخواهند داشت.
سومین  در  دارو  شامپو  این  مهر،  گزارش  به 
با حضور  جشنواره سراسری داروهای گیاهی که 
کلیه شرکتهای تولید کننده توسط معاونت علم و 
فناوری ریاست جمهوری برگزار شد عنوان محصول 
دانش بنیان برگزیده دو سال اخیر کشور را کسب 

کرد.

یک دانشجوی ایرانی باغچه معلقی ساخته که بدون خاک و با مصرف اندکی 
آب قابلیت پرورش سبزیجات را دارد.

ارزان  روشی  با کمک  ترنت،  دانشگاه  دانشجوی طراحی  بابایی  آقا  نیکان 
سبزیجات را بدون خاک و با مقدار کمی آب پرورش می دهد. او در حقیقت 
یک باغچه کوچک معلق ساخته است که در هر محیطی قادر به تولید محصول 
است.  او امیدوار است روزی بتواند قحطی را در جهان ریشه کن کند و برای 

مردم مناطق حومه نشین درآمدزایی کند.
 محصولات کشاورزی که در ایستگاه فضایی بین المللی تولید شده بود، 

مبنای لازم برای فناوری های آقا بابایی را فراهم کرد.
بالش های  در  را  گیاهان  دانه  فضایی  المللی  بین  ایستگاه  در  فضانوردان 
کوچکی کاشتند که جایگزین خاک بودند، این بالش ها به رشد ریشه  و ذخیره 

آب کمک می کردند.
آقا بابایی نیز با استفاده از همین فناوری باغچه کوچک معلق خود را ساخت.

او پس از کاشت دانه ها در باغچه، یک محلول مغذی را روی ریشه گیاهان 
اسپری کرد. از سوی دیگر اکسیژن موجود در اتاق نیز توانست اطراف ریشه 

های گیاه جریان یابد و به روند رشد کمک کند.

باغچه معلق علاوه بر ارزانی به خانواده های ساکن در شرایط نامساعد آب 
و هوایی کمک می کند سبزیجات پرورش دهند. این باغچه معلق کوچک در 

مقایسه با روش های معمولی 90 درصد آب کمتری مصرف می کند.

یک شرکت ایرانی موفق به توسعه صادرات فیلتر هوای 
خودروی حاوی نانوالیاف )PAN( الکتروریسی شده بر روی 

کاغذ فیلتر )نانوپردو( شده است.
 در فیلتر نانوپردو، یک لایه نانوالیاف بر روی سطح کاغذ 
فیلتر وجود دارد که دارای خواص منحصر به فرد است. قبل 

از اینکه فیلتر هوای خودرو تولید شود یک لایه نانوالیاف بر 
روی محصول کشیده می شود و بعد از آن در فرآیند فیلتر 

می رود که این امر بستگی به نوع فیلتر دارد.
این فیلتر ذراتی که از فیلترهای معمولی عبور می کند 
را به دام انداخته و هوای پاک تری را وارد محفظه احتراق 
سوخت خودرو می کند، به عبارتی می توان گفت که کار 
خود را به نحو احسن انجام می دهد. وقتی از این فیلتر 
استفاده می شود، یک طرف آن کاملا سیاه شده و طرف 
دیگر آن کاملا سفید می ماند؛ در واقع تمایز این نانوفیلتر 
با فیلترهای معمولی در همین موضوع است که بعد از 
استفاده، فیلتر با چشم قابل رویت بوده که این یعنی فیلتر 
بهتر کار کرده است.از جمله مزایای این نانوفیلتر می توان به 
کاهش مصرف سوخت، افزایش شتاب خودرو و محافظت 
از موتور خودرو اشاره کرد. زمانی که از این فیلتر استفاده 

می شود انژکتور خودرو به هیچ عنوان کثیف نمی شود و 
همچنین نسبت به فیلترهای معمولی آلودگی های محیط 
زیست را به صورت چشمگیری کاهش می دهد.از آنجا که 
این محصول یک کالای مصرفی است در جامعه بسیار 
مورد استفاده قرار می گیرد و از این رو فروش بالایی دارد 
که این موضوع باعث رشد اقتصادی شرکت شده است.یک 
شرکت ایرانی در سال 94 به واسطه اینکه در زمانی کمتر 
از یک سال به تولید انبوه این محصول دست یافته است، 
واحد برتر سازمان صنایع شناخته شده است. همچنین 
در سال 95 رتبه سوم محصولات برگزیده از سوی ستاد 
نانو را کسب کرد و به عنوان واحد برتر صنایع دانش بنیان 
استان اصفهان انتخاب شد. این محصول دارای تاییدیه 
نانومقیاس از واحد ارزیابی محصول ستاد توسعه فناوری 

نانو و همچنین استاندارد است.

شامپو داروی گیاهی برای پوستهای زخمی و ملتهب تولید شد

دانشجوی ایرانی باغچه معلق بدون خاک ساخت

تولید فیلترهای خودرو با فناوری نانو توسط محققان کشور

محققان روبات دارای هوش مصنوعی ساخته اند که می تواند با توجه به ایموجی 
های به کار رفته در پست های شبکه های اجتماعی، تمسخر را درک کند.

محققان دانشگاه MIT  نوعی روبات هوش مصنوعی به DeepMoji ساخته اند. در 
ساخت این برنامه هوش مصنوعی از 1.2 میلیارد توییت استفاده شده است. روبات 
مذکور هر توییت را تحلیل و 64 ایموجی محبوب را شناسایی کرد که برای بیان 

معانی به کار می روند.
 یاد راهوان استادیار دانشگاه MIT در این باره می گوید: چون در فضای آنلاین نمی 
توانیم منظورمان را در صوت یا زبان بدن نشان دهیم، از ایموجی ها استفاده می کنیم.
درهمین راستا هوش مصنوعی یاد گرفت رابطه بین نوع خاصی از زبان و ایموجی 

برقرار کند.
الگوریتم این هوش مصنوعی می تواند لحن پیام های توییتر را رمزگشایی کند. 

محققان معتقدند با استفاده از آن می توان خشونت های آنلاین را کنترل کرد.
این روبات با تعبیر هر ایموجی موجود در متن می تواند معنای احساسی متن را 

درک و تمسخر را ردیابی کند.
از این روبات علاوه بر شناسایی خشونت آنلاین می توان برای نظرسنجی درباره 

برندها یا بهبود تقابل انسان و برنامه های هوش مصنوعی استفاده کرد.

برچسب نانویی زخم ها را زود ترمیم می کند
محققان برچسبی دارای تراشه نانو ساخته اند که پس از قرار گرفتن روی پوست می 

تواند زخم ها را در مدت کوتاهی درمان کند.
 یک برچسب جدید پوستی ساخته شده که می تواند زخم ها را درمان کند و حتی 
طی چند روز ارگان های خسارت دیده بدن را ترمیم کند. این فناوری که »بافت 
ترانسفکشن« )TNT (  نام دارد در حقیقت یک تراشه نانو به اندازه سکه ای کوچک است 
که حدود یک ثانیه روی پوست گذاشته و برداشته می شود. در این مدت زمان کوتاه 
تراشه یک کد ژنتیک به سلول های پوستی تزریق و به سلول هایی تبدیل می کند که 
باید رگ های خونی مجروح را بازسازی کنند. تحقیقات جدید نیز نشان می دهد تاثیرات 
این برچسب پس از چند روز قابل مشاهده است. محققان در مرکز پزشکی وکسنر 
دانشگاه ایالتی اوهایو توانستند قابلیت عملکرد مغز موش ها پس از سکته را احیا کنند. در 
آزمایشی دیگر پاهای مجروح موش را فقط طی سه هفته و با یک بار چسباندن برچسب 
درمان کنند.  دکتر چاندان سن محقق ارشد تحقیق در این باره می گوید: این برچسب در 
کسری از ثانیه تاثیر خود را می گذارد. فقط کافی است برچسب قسمت مجروح را لمس 
کند. در این نقطه فرایند برنامه ریزی دوباره سلول آغاز می شود. سن در این باره می گوید: 
محققان در آزمایش ها این تراشه را روی پاهای مجروج یک موش به کار بردند که طبق 
اسکن ها هیچ جریان خونی در آنها وجود نداشت. این تراشه سلول های پوست را دوباره 
برنامه ریزی کرد تا به سلول های عروقی تبدیل شود. در عرض یک هفته تغییراتی در 
پاهای موش قابل مشاهده شد در هفته دوم رگ های خونی شکل گرفت و در هفته سوم 

پاهای موش  نجات یافتند. جالب آنکه به هیچ درمان دیگری نیاز نبود.
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ئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام کرد 

مواد غذایی رتبه نخست کشفیات کالاهای قاچاق 
در استان قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: بیشترین میزان کشفیات 
مربوط به مواد غذایی به ارزش ریالی بیش از 2 میلیارد و 303 میلیون ریال بوده است. 
احمد ذاکری با اشاره به آمار 4 ماهه کشفیات قاچاق کالا در استان اظهار داشت: 
طی 4 ماهه امسال در مجموع در 275 بازرسی های به عمل آمده 12 پرونده به ارزش 
ریالی 3 میلیارد و 527 میلیون ریال تشکیل شده است.رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان قم با بیان اینکه بیشترین میزان کشفیات مربوط به مواد غذایی به 
ارزش ریالی بیش از 2 میلیارد و 303 میلیون ریال بوده که در مجموع 48 هزار 
کیلو برنج هندی بوده است.وی قاچاق لوازم خانگی را در رتبه دوم کشفیات استان 
عنوان کرد و گفت: در 30 مورد بازرسی به عمل آمده 989 میلیون ریال لوازم خانگی 
از نوع کولر گازی کشف شد.ذاکری ادامه داد: دخانیات، نوشیدنی، میوه و سبزی 
جات، پوشاک و لوازم آرایشی از دیگر مواردی است که که در بازرسی های به عمل 
آمده توسط سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کشف شده است.رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم در ادامه به مقدار و ارزش ریالی کشفیات عرضه 
خارج از شبکه سازمان صنعت، معدن و تجارت استان در سال جاری اشاره کرد و 
اظهار داشت: در مجموع 620 بازرسی به عمل آمده در مجموع بیش از 16 میلیارد 
و 30 میلیون ریال انواع محصولات پتروشیمی و آرد خبازی کشف شده است.وی 
با بیان اینکه بیشترین کشفیات در این بازرسی ها مربوط به کشف انواع محصولات 
پتروشیمی بوده است عنوان کرد: در مجموع 20 بازرسی 396 هزار کیلو کالای 
قاچاق به ارزش 15 میلیارد و 810 میلیون تومان کشف شده است.به گفته ذاکری، 
23 هزار و400 کیلوگرم آرد خبازی به ارزش 219 میلیون ریال کشف و در این 
راستا 33 پرونده تشکیل شده است.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم خاطرنشان کرد: در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی و در راستای حمایت از تولید 

داخلی برخورد جدی با متخلفان قاچاق کالا در دستور کار است.

رئیس اتحادیه صنایع دستی استان قم تاکید کرد: 

ضرورت ایجاد مرکز توزیع صنایع دستی
 در شهر قم 

رئیس اتحادیه تولید کنندگان و فروشندگان صنایع دستی، سفال و سرامیک استان 
قم گفت: تولید صنایع دستی در شهر قم سابقه دیرینه ای دارد و برای رونق این بخش 

باید مدیران استان از تولیدکنندگان صنایع دستی حمایت کنند.
علی اصغر قربانی مطلق با اشاره به اعطای پروانه به فعالان صنایع دستی در استان 
اظهار کرد: افرادی که هم فروشنده و هم تولید کننده صنایع دستی هستند، پروانه 
مشترکی را به زبان های فارسی و انگلیسی از سازمان میراث فرهنگی و اتحادیه صنایع 
دستی قم دریافت می کنند و به دنبال قطع دست واسطه ها در زمینه فروش صنایع 

دستی در استان هستیم.
وی ادامه داد: رسته های پیکرتراشی، تولید انواع کاشی و معرق، تولید انواع خرمهره، 
تولید ظروف سرامیکی، تولید کاشی هفت رنگ، تولید محصولات گچی، تولید 
مجسمه گچی، تولید مهر نماز، تولید مصنوعات تزئینی، حکاکی روی فلزات، حکاکی 
هنری و خرده فروشی قطعات گچی زیر پوشش اتحادیه صنایع دستی استان قم 
است. رئیس اتحادیه تولید کنندگان و فروشندگان صنایع دستی، سفال و سرامیک 
اتحادیه های رسته هایی همچون طراحی و تزئین کاشی و  این  افزود:  استان قم 

سرامیک، کوزه و سفالگری، گچ بری هنری و نقاشی روی سفال را دارد.
قربانی مطلق با اشاره به ضرورت ایجاد مرکز توزیع صنایع دستی در شهر قم اظهار 
کرد: تولیدکنندگان صنایع دستی در این شهر تقاضا دارند که مرکزی برای عرضه 
اجناس آن ها در قم ایجاد شود، هنرمندان صنایع دستی در شهر تهران غرفه هایی را 
برای عرضه تولیدات خود در پارک لاله دارند و می توان از این اقدام الگو برداری کرد.
وی ادامه داد: تولیدکنندگان صنایع دستی زمانی که اجناسشان به فروش نرود، 
رغبتی به تولید دوباره ندارند و باید مدیران کشور و استان قم از تولیدکنندگان صنایع 

دستی استان برای فروش اجناسشان حمایت کنند.
رئیس اتحادیه تولید کنندگان و فروشندگان صنایع دستی، سفال و سرامیک استان 
قم افزود: تولید صنایع دستی در شهر قم سابقه دیرینه ای دارد و برای رونق این بخش 

باید مدیران استان قم از تولیدکنندگان صنایع دستی حمایت کنند.
قربانی مطلق در پایان با اشاره به فعالیت های اتحادیه تولید کنندگان و فروشندگان 
صنایع دستی، سفال و سرامیک استان قم خاطرنشان کرد: هیأت مدیره این اتحادیه 

با یکدیگر هماهنگ هستند و برای حل مشکلات اعضا تلاش می کنند. 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم :

واحد صنعتی و آتش نشان نمونه شهرک های 
صنعتی قم تجلیل می شوند 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم شناسایی و تجلیل از واحد صنعتی 
و آتش نشان نمونه در سطح شهرك های صنعتی را فرصتی برای معرفی بخشی از 

توانمندی های موجود دانست. 
امیر طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: همزمان با روز ملی حمایت از صنایع 
کوچك و طی مراسمی که توسط سازمان صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران 
برگزار می شود از واحد صنعتی و آتش نشان نمونه در سطح شهرك های صنعتی قم 
تجلیل می شوند.وی برگزاری همایش ها و تقدیر از  برترین ها را فرصنتی مناسب 
برای معرفی توانمندی های شهرك های صنعتی برشمرد و تصریح کرد: واحدهای 
صنعتی و فعالان برتر زیادی در سطح شهرك ها و نواحی صنعتی قم مشغول بکار 
هستند که هر کدام در نوع و رسته فعالیتی خود نمونه و صاحب نام در کشور و حتی 
منطقه هستند.طیبی نژاد افزود: در طول سال و به فراخور زمان مانند هفته دولت، 
دهه مبارك فجر و روز صنعت و معدن واحدهای نمونه شناسایی و مورد تقدیر قرار می 
گیرند و در واقع با این اقدام تولید کنندگان استان به مردم و جوانان بعنوان الگوهایی 
عملی و عینی در موفقیت کسب و کار خود معرفی می شوند. وی ادامه داد: روز صنایع 
کوچك نیز فرصتی است که سازمان صنایع کوچك با تدبیر صورت گرفته نسبت به 

تجلیل واحد صنعتی و آتش نشان برتر شهرك های صنعتی قم اقدام می کند.
تشکیل تیم کارشناسی فرابوس در شرکت شهرك های صنعتی قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم همچنین  از حضور کارشناسان این 
شرکت به همراه نماینده کارگزاری فرابورس در واحدهای صنعتی متقاضی ورود به 
فرابورس خبر داد. امیر طیبی نژاداظهارداشت: کارشناسان شرکت شهرك های صنعتی 
به همراه نماینده کارگزاری بورس با حضور در واحدهای صنعتی، مزایا و ویژگی های 

فرابورس را برای مدیران و سرمایه گذاران واحدهای صنعتی تشریح می کنند.
وی با اشاره به اهمیت و جایگاه فرابورس در کشور تصریح کرد: یکی از دغدغه هایی 
که امروز واحدهای صنعتی با آن روبروهستند تامین منابع مالی از راه های ایمن و کم 
هزینه تر نسبت به بانك ها است که مسوولان راه حل های مناسبی همچون فروش 
محصولات در بورس کالا، حضور صنایع کوچك و متوسط در فرابورس، افزایش میزان 
صادرات محصولات تولیدی و ارائه ضمانت نامه توسط صندوق ضمانت سرمایه گذاری 

صنایع کوچك را در دستور کار خود قرار دادند.

عضو شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

مدیریت استفاده از پارکینگ های حاشیه معابر 
با »کارت پارک«

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: کارت پارك  استفاده پارکینگ را محدود و 
کنترل می کند و سبب می شود مالك مراقب باشد خودروی خود را در ساعت طولانی 

و بی دلیل در معابر پارك نکند.
مصطفی سعادت طلب ، با اشاره به معضل ترافیکی خیابان شهدا و کمبود پارکینگ 
در این محدوده اظهار کرد: پارکینگ شهید کاظمی این هدف را پیگیری می کند تا 

معضل کمبود پارکینگ این خیابان برطرف شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه بسیاری از مشکلات پارکینگ با کارت 
پارک ها حل می شود گفت: کارت پارک  استفاده پارکینگ را محدود و کنترل می کند 
و سبب می شود مالک مراقب باشد خودروی خود را در ساعت طولانی بی دلیل در 

معابر پارک نکند این امر مدیریت استفاده پارکینگ از سوی مردم را به همراه دارد.
وی خاطرنشان کرد: پارک دوبل معضلات ترافیکی را به همراه دارد یکی از دلایل 
پارک دوبل این است که پارکینگ کمی در هسته مرکزی تعیین شده، البته مردم 
عادت دارند خودروی خود را در نزدیکترین مکان پارک کنند به همین دلیل پارک 

دوبل شکل می گیرد.
سعادت طلب ادامه داد: اگر پارکینگ کافی وجود داشته باشد می توان شهروندان 
را هدایت کرد ولی زمانی که پارکینگ وجود ندارد نمی توانیم برای اصلاح فرهنگ 

ترافیک مردم هدایت گر باشیم.
وی با اشاره به مسئله حمل و نقل عمومی گفت: در هسته مرکزی شهر باید حمل 
و نقل عمومی، امکانات و زیرساخت آماده باشد تا شهروندان به آسانی بتوانند تردد 

داشته باشند.

داریوش فرضیایی :

از بچگی دوست داشتم مشهور شوم
داریوش فرضیایی یا عموپورنگ مجری محبوب بچه ها از 
کودکی های خود و آرزوهایش صبحت کرد و اینکه از همان 
دوران به بازیگری، اجرا و مشهور شدن علاقمند بوده است. 
می توان گفت یکی از پرانرژی ترین مجری های تلویزیون 
است؛ عمویی که خودش بالا و پایین می پرد، شادمانی می 
کند، هیجان دارد و بچه ها هم در برنامه هایش کودکانگی 
هایشان را به میدان می آورند. سهم زیادی از این نشاط و 
شادی هم به موسیقی ها و آوازخوانی هایی است که در 
برنامه های کودک اجرا می کند مثل »اردک تک تک« 
یا »لب خندون، در قندون« شعرهایی که با ریتم شاد و 
کودکانه خوانده شد و احتمالا بسیاری از طرفداران عمو 

پورنگ آنها را حفظ هستند.
عموپورنگ با نام اصلی داریوش فرضیایی سال هاست که 
برای بچه ها اجرا می کند و این روزها بعد از یک استراحت 
به همراهش تیمش به دنبال آماده شدن برای شروعی 

دوباره هستند.
وی یکی دو سال است که با برنامه »محله گل و بلبل« در 
شبکه دو حاضر شده است برنامه ای که به تعبیر خودش 
شکل مدرن شده »محله برو بیا« است. داریوش فرضیایی 
در گفتگویی که در آستانه شروع دوباره به کار با او داشته 
ایم درباره روحیات و ویژگی های خود از کودکی تا حال 
حاضر و انتظاراتی که از او به عنوان یک چهره شناخته 
شده می رود و اینکه حالا خودش چقدر دوست دارد برای 
خودش زندگی کند و سعی کند درگیر قضاوت های مردم 

نشود، سخن گفت.
فرضیایی در گفتگو با  همچنین به دوران کودکی خود 
اشاره و بیان کرد که از کودکی علاقه مند به اجرای نمایش 
برای خواهرش بوده و هفته ای دو بار برایش فیلم هندی 

بازی می کرده است. با ما در این گفتگو همراه می شوید:
با  مجری محور،  های  برنامه  پخش  از  پس  *شما 
»محله گل و بلبل« نزد بچه ها آمدید و حالا هم مدتی 
است که در تدارک تولید دوباره هستید. برای شروعِ 

جدید ایده خاصی دارید؟
-برای هر کاری باید تامل و تفکر داشت و برنامه جدید 
نیاز دارد. ما هر سری یک دوره  از همه تحقیق  بیشتر 
استراحت می کنیم و بعد با همفکری با سایر عوامل به 
نتیجه می رسیم و دوباره کار را شروع می کنیم. مهم این 
است که وقتی کار خود را دوباره شروع می کنیم حال 

خوبی داشته باشیم و آمادگی کامل باشد.
*از این برنامه که فرم آن با برنامه های قبلی شما 

متفاوت بود، راضی بودید؟
- من در کودکی »محله برو بیا« را دوست داشتم و به 
نظرم »محله گل و بلبل« پلی به آن برنامه زده است که 
حالا این محله آداپته شده و در ژانر امروزی ارایه می شود.

*اقای فرضیایی شما سال هاست در حوزه کودک 
کار می کنید به عنوان یک کارشناس فکر می کنید 
به روز ماندن و اینکه بتوانید همچنان بچه ها را پای 
اجرای خود نگه دارید به چه ویژگی هایی نیازمند 

است؟
- سوال شما از دو منظر است؛ هم گروهی و هم فردی. 
تیمی که من با آنها کار می کنم بنیانگذار برنامه عموپورنگ 
است و ما این برنامه را با هم شروع کردیم و آنها خصوصیات 
من، نقاط ضعف و قوت و سایر ویژگی های من را می دانند 
و به طور کامل با روحیاتم آشنا هستند. این بزرگترین امتیاز 
است چراکه در این زندگی ما طبیعتا بهتر یکدیگر را می 
شناسیم اگرچه کار جمعی سخت ترین نوع همکاری در 

کشور ما و مشکل تر از کار فردی است.
از طرف دیگر نه تنها استایل کاری من کودکانه است 
بلکه فکر و ایده و طرز تفکرم هم مرتبط با کودکان است. 
در رادیو هم که بودم همین وضعیت وجود داشت و دیگران 
می دانند که من همیشه سرزنده و کودک دوست بوده 
ام بنابراین قالب شخصیتی مرا هم در برنامه ها بر همین 
اساس طراحی می کنند. آنها می دانند که چگونه قالبی 
باید برای پورنگ پایه ریزی کرد که هم کهنه نشود و هم 
جذاب بماند. یکی از اتفاقاتی هم که در این سال ها همیشه 
برای من رخ داده است آزاد بودنم با کودکان در استیج 
بوده است. من خیلی راحت با بچه ها، پشت صحنه و همه 
اتفاقات رئال، زندگی می کنم و این برای بیننده کودک 
خیلی جذاب است. استیج ما پر از ویژگی های کودکانه بوده 
است، همانطور که کودک قهر و آشتی می کند، اشتباهاتش 
را به راحتی می پذیرد و... همه تیم برنامه هم این ویژگی 
ها را به راحتی دارند و این اتفاقات را تجربه کرده ایم مثلا 
دچار اشتباه شده ایم اما همان سر صحنه سعی کرده ایم 

درستش کنیم.
من خیلی راحت با بچه ها، پشت صحنه و همه اتفاقات 

رئال، زندگی می کنم و این برای بیننده کودک خیلی 
جذاب است

*به عنوان یک مجری فکر می کنم چندان زیر بار 
چارچوب های معمول نمی روید.

 - صادقانه بگویم من نمی توانم در چارچوب برنامه های 
کودک در یک قالب غیرقابل انعطاف باشم ولی اگر هم در 
برنامه کودک آزاد بوده ام باز هم براساس استانداردها کار 
کرده ام. به طور مثال لودگی نداشته ام بلکه شادی، پویایی و 
هیجان را وارد کارم کرده ام تا بچه ها بتوانند با من همذات 

پنداری داشته باشند.
البته جالب است که فرمول ساختاری برنامه مرا می 
اتفاقا من  و  ببینید  بزرگسال هم  برنامه های  در  توانید 
خوشحال می شوم که مثل برنامه من برای بزرگسالان هم 
اتفاق بیفتد. درواقع شوی کودک می تواند دستاویزی برای 
بزرگترها باشد؛ بزرگترهایی که به نوعی همان کار کودک 
را انجام می دهند، گرد هم می نشینند و یک نفر مثل عمو 
پورنگ می آید و یک نفر دیگر مثل امیرمحمد وارد می شود 

و شیطنت می کند.
*یعنی فکر می کنید برنامه ای مثل »خندوانه« از 

برنامه های عمو پورنگ الگو گرفته باشد؟
- نه اینکه خدایی نکرده بگویم این برنامه از من و برنامه 
ما گرفته شده است نه منظورم فقط این است که از همین 
فرمول استفاده شده است و خوشحالم که استفاده می شود. 
در همان برنامه هم کاری که برای کودکان انجام می شود 
رخ می دهد و این خیلی خوب است و این هیجان و شادی 
هم برای کودکان نیاز است و هم بزرگسالان. شما می توانید 
پیرزن ها و پیرمردها را در آن برنامه ببینید که می خندند 
و شاد هستند همانطور که در اینجا کودکان لذت می برند. 
این کودک درون و نیازهای آن را همه ما داریم اما به دلیل 
تغییرات فیزیکی ناشی از بزرگ شدن خجالت می کشیم 
آن را بروز دهیم، اما چه اشکالی دارد که شادی کنیم و یا 

دست بزنیم؟
همه آمال و آرزوهای ما این بود که بتوانیم یک دوچرخه 
داشته باشیم و نهایتش هم می توانستیم به همان دوچرخه 

برسیم
به  شادی  از  دوری  این  چقدر  کنید  می  *فکر 
فرهنگ ما باز می گردد به طور مثال در دهه ۶0 شاید 
پدر و مادرها همیشه به فرزندانشان سکوت و آرام 

بودن را تاکید می کردند. 
- آن زمان حق انتخاب با من و شما نبود و تلویزیون با 
همان دو شبکه اش برای ما برنامه پخش می کرد. امروز 
اینترنت و فضای مجازی است که به کودک حق انتخاب، 
شادی و... می دهد. این شبکه ها هستند که به راحتی می 
توانند نوع زندگی بچه ها را تعیین کنند و پدر و مادر ها 
اکنون مستاصل هستند. امکانات و توقعات ما مثل بچه های 
امروزی نبود که در سن 2 یا 3 سالگی تبلت داشته باشند. 
همه آمال و آرزوهای ما این بود که بتوانیم یک دوچرخه 
داشته باشیم و نهایتش هم می توانستیم به همان دوچرخه 
برسیم. اکنون اما قشر محروم و ضعیف هم سعی می کند 
به گونه ای آن تبلت را برای کودکش تهیه کند. امروز باید 

واقعیت دنیای جدید را بپذیریم و سعی کنیم فرهنگسازی 
داشته باشیم. ما نمی توانیم منکر نکات منفی شویم اما 
باید از نقاط قوت دنیای مجازی و ظرفیت های آن استفاده 

کنیم.
که  از مجریان حوزه کودک هستید  یکی  *شما 
شهرت دارید به اینکه کودک درونتان همیشه زنده 
است. به نظر خودتان کودکی شما با کودکی هم سن 

و سالانتان تفاوتی هم داشته است؟
- من کودکی خیلی خوبی داشتم و اتفاقا همه می گویند 
آن زمان تفاوت زیادی با هم سن و سالان خود داشتم. خود 
من نمی توانستم آن زمان شناخت و توصیفی از خودم 
داشته باشم ولی اکنون که برای من تعریف می کنند می 
گویند خیلی خاص بوده ام. انشا، نوشته ها، لباس پوشیدن 

هایم و... خاص بوده است.
*خانواده شما ممکن بود سخت گیری هم داشته 

باشند؟
- خیر اتفاقا من خیلی راحت بزرگ شدم. راحت نه به 
معنای اینکه هر امکاناتی که بخواهم در اختیارم بگذارند 
بلکه راحت به این معنا که در آرامش فکری بزرگ شدم. 
خانواده من سطح سواد پایینی داشتند اما فرهنگشان بالا 

بود و خیلی ساده و شیرین و دلچسب بزرگ شدم.
*رویای شما در کودکی چه بود؟

- شما فیلم »ساز دهنی« امیر نادری را به خاطر دارید؟
*فکر نمی کنم کسی این فیلم را به یاد نیاورد.

- من همان زمان خیلی تحت تاثیر این فیلم و مخصوصا 
شخصیت امیرو قرار می گرفتم. به نوعی دردِ داشتن یک 
ساز دهنی را احساس می کردم. با این همه من آن زمان 
فراتر از آن بچه دوست داشتم یک فیلمساز، مجری و... باشم 
و اتفاقا می توانستم بفهمم که امیرو برای به دست آوردن 

ساز دهنی چه خفتی را کشید و چه کارهایی کرد.
*آن زمان چند سال داشتید؟

- پنجم دبستان یا اول راهنمایی بودم.
* و فکر می کردید مثل امیرو باید سخت تلاش 

کنید؟
- بله اما نمی خواستم برای هدفم به هر چیزی تن دهم 
و می دانستم که نباید دست از تلاش بردارم. خاطرم است 
در مدرسه نمایش های زیادی در مدرسه بازی می کردیم 
و جالب است که من همیشه قصه نمایش هایی را که بازی 

می کردم خودم می نوشتم.
*نمایش هایتان چه حال و هوایی داشت؟

- خیلی جالب است که موضوعات نمایش هایم همیشه 
درام بود و دلیل این اتفاق امروز برای خودم سوال است.

*به فضایی که آن سال ها در آن زندگی می کردید 
مربوط می شود؟

- فکر می کنم به کتاب هایی که برادرانم مطالعه می 
به کتاب  از گاهی  مربوط می شد چون من هر  کردند 
هایشان سرک می کشیدم. رمان های زیادی می خواندند. 
خاطرم هست که اول راهنمایی یا پنجم دبستان بودم که 
منزل یکی از برادرانم کتابی از انوره دو بالزاک خواندم. فضای 
کتاب درباره سختی هایی بود که یک دختر در زندگی اش 
تجربه کرد و دل من می سوخت که چرا او باید چنین 

سرنوشت غم انگیزی داشته باشد.
صادقانه بگویم همیشه دوست داشتم مشهور شوم و مردم 

مرا بشناسند و برای شهرت تمرین هم می کردم
*حسرت های شما در آن زمان و در نوجوانی تان 

چه بود؟
- صادقانه بگویم همیشه دوست داشتم مشهور شوم و 
مردم مرا بشناسند و برای شهرت تمرین هم می کردم. من 
هر روز برای خواهرم نمایش بازی می کردم. او چهار سال 
از من کوچکتر بود و یک بار تلویزیون فیلم »قانون« را با 
بازی آمیتاب باچان نمایش داد که من این فیلم را خیلی 
دوست داشتم و همان را بازی می کردم. آمیتاب باچان در 
انتهای این فیلم می مرد و خواهرم از من می خواست که 
من در پایان نمیرم من هم به او می گفتم که اگر می خواهد 
نمیرم باید خوراکی هایش را به من بدهد و به همین ترتیب 

سناریو را تغییر می دادم.
*باج می گرفتید؟

- باج نبود فقط یک معامله کودکانه بود و دوست داشتم 
همانقدر که من زحمت می کشم او هم مثلا از پفکش 

سهمی به من بدهد.
*شما بیرون از منزل هم با هم سن و سالان خود 

بازی می کردید؟
- من خیلی اهل بازی های بیرون از خانه نبودم. خیلی 
کم به کوچه می رفتم و چون یک حیاط بزرگ داشتیم 
مادرم بیشتر می گفت همان جا در حیاط بازی کنیم و ما 
هم هر بازی که فکرش را بکنید در همان حیاط کوچک 
انجام می دادیم. از همه مهمتر همان نمایش ها بود که 
فکر می کنم نوعی تمرین برای شومن بودن من شد. 
تئاترهای تک نفره ای بود که هیچ کس فکر نمی کرد 
بتواند به این صحنه تلویزیونی منجر شود. ما هر شب 
فیلم اجرا می کردیم و قبلش خواهرم از من می پرسید 
امشب چه فیلمی داریم من هم به او می گفتم باید فکر 
کنم و تخیلی نمایش هایی را درمی آوردم؛ نمایش هایی 
که از کارتون های پلنگ صورتی و فیلم های آن زمان 
گرفته شده بود و حدودا هفته ای دو بار برای خواهرم فیلم 

هندی بازی می کردم.
آمیتاب باچان در انتهای این فیلم می مرد و خواهرم از 
من می خواست که من در پایان نمیرم من هم به او می 
گفتم که اگر می خواهد نمیرم باید خوراکی هایش را به 

من بدهد
یادم می آید وقتی با خواهرم دعوا می کردیم به او می 
گفتم تا یک هفته بازی فیلم تعطیل است و او گریه می کرد 

که دعوایمان ربطی به سینما نداشته باشد.
*چطور از بازیگری به اجرا رسیدید؟

- به نظر خود من در این نمایش ها، اجرا غالب بود تا 
بازیگری. درنهایت فکر می کنم همه آنچه که امروز برای 
من اتفاق افتاده است به نوعی در ضمیر ناخودآگاهم بوده و 
تجربه اش کرده ام. عموپورنگ قبلا آنچه را که الان هست 
تمرین کرده و شرایط برایش فراهم شده تا خودش را متبلور 

کند.
*چگونه همیشه این کودک درون را زنده نگه می 

دارید؟
شاید  که  کنم  کاری  اینکه  از  ندارم  ابایی  هیچ  من   -
در نظر بعضی عرف نباشد به طور مثال هر از گاهی در 
پارک دوچرخه سواری می کنم و ممکن است اتفاقا عده 
ای تعجب کنند که چرا عموپورنگ در این مکان دوچرخه 

سواری می کند.
*شما به قضاوت ها اهمیتی نمی دهید؟

- برایم مهم نیست چون دارم کارم را انجام می دهم و 
نمی توانم دایم جوابگوی قضاوت های نابجای آدم ها باشم. 
من تا حدی البته پذیرفته ام که زندگی شخصی ندارم مثلا 
من اگر یک روز در فضای مجازی مطلب نگذارم بسیاری 
از دوستانم به من پیام می دهند که طرفدارانت دایم سوال 
دارند که عمو چی شدی؟ چه اتفاقی افتاده است؟ به هر 
حال مخاطبانم دل در گرو من دارند و حساس هستند. من 
هم همینطور هستم و آنها را دوست دارم و با این حال این 
نوع زندگی سختی های زیادی دارد. حالا سعی می کنم 
بعضی تابوها را برای خودم بشکنم و همانطور که گفتم 
دوچرخه را بردارم و جایی که دوست دارم دوچرخه سواری 
کنم. ممکن است این میان مورد بی مهری هم قرار بگیرم به 
طور مثال خیلی ها در همان زمان دوچرخه سواری از من 
می خواهند که عکس بگیرم و اگر من بگویم نه، ناراحت می 
شوند. هرچقدر هم ازشان بخواهم که زمانی را برای خودم 
باشم باز هم ممکن است کسی دلخور شود البته سعی می 
کنم با شوخ طبعی و شیطنت بگویم که کسی ناراحت نشود 

و یا به کودکی برنخورد.

بعد از اعلام نتایج اولیه آزمون سراسری، عده ای از داوطلبان رتبه خوب و راضی کننده ای را 
کسب نکرده اند. با توجه به این موضوع، احتمالًا این سؤال برای شما پیش خواهد آمد که آیا 

می توانیم با آنکه رتبه خوبی نیاورده ایم انتخاب رشته خوبی داشته باشیم 
حتماً تا به حال، برایتان پیش آمده است که برای خرید یا رفتن به یک محل تفریحی 
و ... ساعت ها فکر کرده و از کسانی که در آن زمینه، اطلاعات خاصی داشته اند، راهنمایی 
گرفته باشید. این تامل و تحقیق باعث می شود که شما بهترین انتخاب را با توجه به امکانات 
و شرایط خودتان داشته باشید و کمتر اشتباه کنید. چند روز است که برای شما داوطلبان 
عزیز، فرصت یک انتخاب مهم و حیاتی پیش آمده است که تمام زندگی و آینده شغلی تان را 
رقم می زند. این انتخاب مهم، همان انتخاب رشته است؛ چیزی که شما به خاطر آن، ماه ها 
و ساعت های زیادی زحمت کشیده و تلاش کرده اید و حالا قرار است که بدون دستپاچگی، 
و با تامل، تحقیق و مشورت، این تلاش خود را به ثمر برسانید و مرحله دیگری از زندگی 

خود را آغاز کنید.
در این شماره قصد داریم تا به مسایلی که در انتخاب رشته مهم است و یا سؤالات احتمالی 
که ممکن است در این زمینه برای شما پیش آید، و مهم تر از همه، نحوه انتخاب رشته برای 

کسانی که رتبه های چندان خوبی کسب نکرده اند، بپردازیم.
بعد از اعلام نتایج اولیه آزمون سراسری، عده ای از داوطلبان رتبه خوب و راضی کننده ای را 
کسب نکرده اند. با توجه به این موضوع، احتمالًا این سؤال برای شما پیش خواهد آمد که آیا 
می توانیم با آنکه رتبه خوبی نیاورده ایم انتخاب رشته خوبی داشته باشیم. این سؤال، اغلب به 
ذهن دانش آموزانی خطور می کند که به دلیل شرایط خاص، امسال، در نظر دارند که حتماً در 
دانشگاه قبول شوند، اما از نتیجه رتبه و کارنامه خود راضی نیستند؛ مثلًا پسرانی که در صورت 
عدم قبولی در دانشگاه ها، باید راهی خدمت سربازی شوند، و نگران این موضوع هستند که بعد 

از اتمام دوران خدمت وظیفه عمومی، دیگر حوصله درس خواندن و دانشگاه رفتن یا امکان 
این کار را نداشته باشند؛ پس قبولی در دانشگاه برایشان مهم است؛ از طرفی، نگرانی دیگری 
هم برای این اشخاص  وجود دارد و آن نگرانی، این است که با توجه به رتبه نه چندان قابل 
قبولی که آورده اند امکان انتخاب رشته دلخواه خود را ندارند و قبولی در یک رشته دانشگاهی 
بدون علاقه مندی این افراد، مشکل دیگری است و امکان ادامه تحصیل در آن رشته را برایشان 
چندان ممکن و آسان نمی کند؛ از سوی دیگر، این مطلب را نیز باید درنظر گرفت که به هر 

حال، کارنامه شما نتیجه تلاش و عملکرد شماست.
اکنون می خواهیم ببینیم آیا راهی وجود دارد که بتوان با همین رتبه های نامطلوب، انتخاب 
رشته خوبی داشت یا اینکه چگونه رتبه پایین و نامطلوب را به قبولی خوب تبدیل کنیم. 
همیشه در انتخاب رشته، چند موضوع و اصل مهم وجود دارد که باید به آنها توجه کرد. 
لطفاً مطالب زیر را با دقت بخوانید و مرحله به مرحله انجام دهید تا به نتیجه مطلوب برسید.

تقسیم بندی رشته ها: قبل از انتخاب رشته به این موضوع توجه داشته باشید که رشته های 
دانشگاهی با توجه به ماهیت خود به چهار دسته استانی، ناحیه ای، قطبی و کشوری تقسیم 
می شوند و انتخاب درست شما بر اساس این ویژگی رشته ها می تواند کمک مؤثری در مورد 

قبولی شما داشته باشد.
میزان علاقه مندی داوطلبان به مجموعه ای از رشته ها یا یک رشته خاص

خاصرشته های  رشته  یک  یا  رشته ها  از  مجموعه ای  به  داوطلبان  علاقه مندی  میزان 
تحصیلی، بسته به کاربرد آنها و مطلوبیت جذب در بازار کار، میان داوطلبان کنکور از میزان 
علاقه مندی های متفاوتی برخوردارند؛ مثلًا رشته پزشکی، مهندسی عمران، حقوق، طراحی 
صنعتی، مترجمی زبان انگلیسی از رشته های پرطرفدار میان داوطلبان کنکور در گروه های 
مختلف آزمایشی است، و برای انتخاب این رشته های پر طرفدار، باید دقت بیشتری داشته 

باشید و حتماً رتبه خود و شهر انتخابی را مد نظر بگیرید. 
 درباره تمام رشته های گروه خودتان، شناخت دقیقی داشته باشید

علاقه مندی داوطلبان به تحصیل در بعضی از دانشگاه ها و بحث رده بندی کیفی دانشگاه ها 
در سطح تحصیلات عالی از اهمیت ویژه ای برخوردار است؛ به طوری که وزارت علوم نیز 
دانشگاه های تحت پوشش خود را سالیانه رده بندی می کند. طبیعتاً جذب و اشتغال در بازار 
کار در برخی از رشته ها و نیز در بعضی از مؤسسات، به دانشگاهی که متقاضی کار از آن فارغ 
التحصیل شده است، بستگی دارد؛ پس حتماً به این نکته توجه داشته باشید که به همین 
دلیل و نیز به دلیل امکانات بهتری که برخی از دانشگاه ها به داوطلبان خود ارایه می دهند، 
متقاضیان و داوطلبان بیشتری دارند، و اگر احتمال می دهید که رتبه شما با این دانشگاه ها 
هم خوانی ندارد، شانس خود را برای رشته مورد نظرتان در یک دانشگاه دیگر امتحان کنید؛ 

زیرا رشته برای داوطلب، مهم تر از دانشگاه است. 
شرایط محل و شهری را که در آن تحصیل می شود در نظر بگیرید

انتخاب محل و شهری که در آن تحصیل می شود و دانشگاه در آن مستقر است، برای 
داوطلبان مهم است. هم اکنون با توجه به آیین نامه های بومی گزینی و شرایط و محدودیت های 
خوابگاهی بسیاری از دانشگاه ها، داوطلبان ترجیح می دهند که در دانشگاه های معتبر در شهر 
محل سکونتشان ادامه تحصیل دهند؛ از طرفی، پراکندگی واحدهای دانشگاهی، نسبت به 
جمعیت هر شهر یا استان یکسان نیست؛ به طوری که تعداد دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی 

در بعضی از استان ها و ظرفیت پذیرش آنها، با توجه به جمعیت آن و تقاضاهایی که از سوی 
داوطلبان می شود، بالاتر از سایر استان هاست، و برعکس در بعضی از استان ها تقاضا بیشتر از 
تعداد دانشگاه ها و ظرفیت پذیرش آنهاست؛ به همین دلیل، حتماً به شرایط این دانشگاه ها از 
نظر تعداد داوطلبان بومی و نظایر آن توجه کنید تا با یک انتخاب اشتباه، فرصت خود را در 

این زمینه از دست ندهید. 
رشته های مورد علاقه خود را در دانشگاه های جدید یا ظرفیت پذیرش جدید 

جست و جو کنید
مناسب  دانشگاه،  چند  در  نظرتان  مورد  رشته  در  قبولی  کسب  برای  شما  رتبه  اگر 
نیست، شما می توانید این رشته را در دانشگاه های جدیدتری جست و جو کنید. معمولًا 
دانشگاه های جدیدالتاسیس، مبادرت به ایجاد رشته های پر داوطلب تر می نمایند و عموماً 
قبولی در این دانشگاه ها نیز راحت تر است. داوطلبانی که هنگام انتخاب رشته از نرم 
افزارهای تحت سیستم عامل یا تحت ویندوز گزارش می گیرند، اغلب با گزارش رشته 
برای  آنها دارند  این است که  بنابراین، مثل  / شهر های سال گذشته مواجه می شوند؛ 
قبولی های سال های گذشته، انتخاب رشته می کنند؛ پس حتماً به این نکته توجه داشته 
باشید که با بررسی دقیق دفترچه راهنمای انتخاب رشته آزمون سراسری سال جاری، 

آگاهی دقیقی از رشته های جدید پیدا کنید.
شانس قبولی شما در یک رشته تحصیلی به تعداد داوطلبان متقاضی آن رشته بستگی 
دارد که در رتبه های بهتری نسبت به شما قرار گرفته و آن رشته را انتخاب می کنند؛ مثلًا 
اگر داوطلبان از وجود رشته های مورد نظر در دانشگاه های جدید بی خبر باشند یا تمایلی به 
ادامه تحصیل در دانشگاهی که این رشته ها در آن برقرار است، نداشته باشند، خواه ناخواه آن 

رشته ها و دانشگاه ها از رتبه های پایین تری دانشجو پذیرش خواهند کرد.
 مراقب انتخاب رشته کامپیوتری و مشاوران غیر واقعی باشید

نکته ای که همیشه به داوطلبان گوشزد می کنیم و با این وجود، متاسفانه عده ای از داوطلبان، 
هر سال مرتکب این اشتباه می شوند، این است که به پیشنهاد مشاورنماها و انتخاب های 
کامپیوتری بسنده نکرده و در انتخاب رشته خود از دبیران، دانشجویان رشته های مختلف، 
والدین و صاحب نظران بهره گیرند. عده ای از داوطلبان، با اکتفا به مشاورنماهایی که انتخاب 
رشته را منبع درآمدی برای خود تصور می کنند و با شیوه های غلط انتخاب رشته می کنند، 
نتایج بسیار بد و دور از انتظاری می گیرند؛ در حالی که ممکن است داوطلب دیگری در 
شرایط شما با بهره گیری از یک مشاوره خوب، نتیجه بسیار بهتری را بگیرد؛ از طرف دیگر، اگر 
بدبینانه و با وسواس بسیاری انتخاب رشته کنید و از رتبه خود در این زمینه، خوب استفاده 
نکنید، بعد از اعلام نتایج در دانشگاه یا رشته ای که با رتبه پایین تری نیز می توانستید در آن 
قبول شوید، پذیرفته خواهید شد، و این بدان معنی است که شاید با آن رتبه در رشته یا 
دانشگاه بهتری هم می توانستید قبول شوید، اما به دلیل ترس و استرس، از انتخاب آن رشته 

و دانشگاه صرف نظر کرده اید و این موضوع اصلًا به نفع شما نیست.
ضمناً فراموش نکنید که یک انتخاب رشته کامپیوتری، در صورتی از الگوریتم صحیحی 
برخوردار است که بتواند نسبت به رتبه های متفاوت، گزارش های مختلفی را ارایه دهد؛ مثلًا 
گزارش رتبه 11000 باید با رتبه 12000 متفاوت باشد؛ همان طور که انتظار می رود نوع 

انتخاب رشته رتبه 1000 با رتبه 2000 نیز متفاوت باشد.

انتخاب رشته؛ انتخاب راه زندگی






